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Spirit gospodăresc
Pretutindeni unde călătoreşti In 

tara asta a belşugului, noul, frumu
seţile create de mina omului îţi in
cintă privirile. Te bucuri văzînd că 
găsindu-şi, în sfîrşit, mediul şi am
bianţa sufletească în această orîn- 
duire a dreptăţii, libertăţii şi ome
niei, oamenii îşi construiesc univer
sul fericirii. Prin satele de pe Va
lea Buii, de la Şeica Mare pînă la 
Mihăileni, am încercat să număr, din 
goana maşinii, casele noi construite 
în ultimii ani. Am ajuns la 84, deşi 
le-am trecut în revistă doar pe a- 
celea de pe străzile principale. A- 
lături de acestea, siluetele cămine
lor culturale, ale şcolilor şi ale ma
gazinelor noi întregesc tabloul în
noirilor. Cînd îi văd pe cetăţenii 
comunei Mihăileni îndreptîndu-se 
către căminul cultural pentru a se 
întîlni cu candidatul de deputat 
pentru Marea Adunare Naţională în 
circumscripţia electorală nr. 8, to
varăşul RICHARD WINTER, prim- 
secretar al Comitetului judeţean Si
biu al P.6.R., preşedintele Consiliu
lui popular judeţean provizoriu, îmi 
vine în minte un citat din Manifes
tul Frontului Unităţii Socialiste. 
.Programul cu care Frontul Unităţii 
Socialiste se prezintă in faţa alegă
torilor are ca ţel suprem îmbună
tăţirea condiţiilor de trai materiale 
şi spirituale ale poporului, făurirea 
bunăstării sale. Tot ceea ce înfăp
tuim azi, tot ce ne propunem pentru 
viitor este destinat omului, fericirii 
lui”. Şi actuala campanie electorală 
ti pune din nou, cum e şi firesc, 
pe alegători şi candidaţi faţă în la

tă, direct, cu tot ceea ce a realizat 
socialismul, cu toate frumuseţile ie
şite din mintea şi mina omului. Du
pă ce în cuvîntările lor au făcut 
bilanţul realizărilor obţinute în co
mună şi satele din jur, Sevastian 
Man, Gherasim Berindei, Ion David, 
Achim Efta, Daniel Thelmann, Gheor- 
ghe Baumann şi alţii, s-au referit 
Ia necesitatea reparării drumurilor 
comunale, la desemnarea ca staţie 
pentru cursa (I.R.T.A.) Mediaş—Buia 
a comunei Mihăileni, la necesitatea 
unei mai bune aprovizionări a coo
perativei de consum etc. în înche
iere a vorbit tovarăşul Richard 
Winter, care a subliniat cîteva din 
obiectivele de prim ordin ale politi
cii interne şi externe promovate cu 
consecvenţă de către partidul şi sta
tul nostru. Vorbitorul a relevat apoi 
înfăptuirile grandioase din ultimii 
ani ale poporului nostru, în cadrul 
cărora se înscriu şi realizările ob
ţinute de oamenii muncii din jgde- 
ţul Sibiu.

In după-amiaza aceleiaşi zile, Ia 
căminul cultural, tovarăşul Richard 
Winter s-a întilnit şi cu alegătorii 
din comuna Şeica Mare. Preocupaţi 
de continua înfrumuseţare a sátélór 
lor, şi cetăţenii de aici au • venit 
cu preţioase propuneri şi sugestii.

în ambele localităţi, alegătorii îm
preună cu candidatul lor au con- 
fruptat ceea ce şi-au planificat cu 
ceea ce au realizat, dornici ca prin 
munca lor să-şi aducă în continuare 
un aport sporit la edificiul măreţ 
al construirii noii societăţi.

în sala festivă a întreprinderii de 
industrie locală din Mediaş a avut 
loc întîlnirea dintre salariaţii între
prinderii şi tovarăşa ANA IONUŢ, 
candidată în circumscripţia electorală 
nr, 4 a Marii Adunări Naţionale.

întîlnirea a demonstrat o puter
nică adeziune şi ataşament faţă de 
partid, faţă de statul nostru, faţă de 
chemările mobilizatoare cuprinse in 
Manifestul Frontului Unităţii Socia
liste.

Au luat cuvîntul numeroşi parti
cipanţi care au făcut propuneri cu 
privire la ridicarea nivelului edili- 
tar-gospodăresc al municipiului, a 
dezvoltării sale din toate punctele 
de vedere. Introducerea apei pota
bile pe strada Iacob Piso şi pe al
tele din cartierele mărginaşe, pava- 
rea unor străzi, prelungirea canali
zării pe strada. Viitorului, au fost 
numai cîteva din propunerile făcute

cu privire la creşterea nivelului edi
litar. Pentru refacerea mai grabnică 
a sănătăţii celor bolnavi a fost su
gerată ideea mutării spitalului T.B.C. 
într-un alt loc unde este aer proas
păt şi linişte, iar pentru dezvolta
rea sportului de masă cetăţenii s-au 
angajat să contribuie prin muncă 
patriotică la construirea de noi baze 
sportive.

S-a mai arătat necesitatea intro
ducerii unui autobuz pe strada Gre- 
veln, a construirii unui complex co
mercial în această parte a munici
piului.

în încheierea întîlnirii a luat cu
vîntul tovarăşa Ana Ionuţ care a 
evidenţiat preocuparea cetăţenilor 
municipiului pentru buna gospodă
rire a oraşului în care trăiesc, pen
tru înfrumuseţarea lui.

A. ZSOMBORI coresp. j j

In iţia tiv ă  c e tă ţe n e a s c ă
înfrumuseţarea oraşului constituie 

penlru cetăţenii din Cisnădie o per
manentă preocupare si un prilej de 
valorificare a iniţiativei colective. 
Cunoscînd obiectivele edilitar-gos- 
podăreşti cuprinse în planul consiliu
lui popular, într-o însufleţită adu
nare, locuitorii circumscripţiei oră
şeneşti nr. 7 şi-au stabilit cu pre
cizie sarcinile şi au'hotărît să treacă 
la acţiune. Din cele 1 440 plăci de 
beton necesare pavării unei porţiuni 
de 420 m 1 trotuar au fost realizate 
pînă în prezent peste 200 de plăci. 
Pentru ca această activitate obşteas

că să se desfăşoare cit mai opera
tiv, gospodarii circumscripţiei s-au 
organizat în zece echipe care vor 
lucra cu schimbul, în aşa fel încît 
în primele zile de primăvară să se 
poată trece la amenajarea străzii.

Multă rîvna dovedesc în respec
tiva acţiune cetăţenii Vaslle Avram, 
Gheorghe Kerekeş, Petru Andronic, 
Martie Ciumacenco, Laurean Savu. 
In fruntea acestei acţiuni se află 
Constantin Veştemean, candidat de 
deputat pentru consiliul popular o- 
răşenesc în această circumscripţie 
electorală.

Afirmarea tot mai puternica a 
rolului conducător al partidului 
în vasta operă de edificare a so
cialismului în patria noastră, este 
indestructibil legată de ridicarea 
continuă a nivelului politic şi 
ideologic al comuniştilor. O te
meinică însuşire a învăţăturii 
marxist-leniniste, a ^politicii ge
nerale a partidului p#stru asigură 
comuniştilor clarviziune şi capa
citate de înţelegere a conţinutu
lui, sensului, perspectivelor,1 e- 
venimentelor, proceselor şi dez
voltării sociale, le dă posibilita
tea să se situeze pe poziţii înain
tate, să fie elementul dinamizator 
în toate împrejurările vieţii, să 
antreneze masele la traducerea în 
viaţă a obiectivelor şi sarcinilor 
trasate de Congresul al IX-lea şi 
Conferinţa Naţională a P.C.R.

Pornind de la aceste premise şi 
ţinînd seama de cerinţele actuale 
ale propagandei de partid, Comi
tetul judeţean de partid, comite
tele municipale, orăşeneşti şi co
munale s-au preocupat în mod 
deosebit de buna pregătire a or
ganizării şi desfăşurării învăţă- 
mîntului de partid în anul şcolar 
1968—1969.

O atenţie deosebită a fost a- 
cordată selecţionării şi pregătirii 
propagandiştilor şi lectorilor, cei 
care prin activitatea lor deter
mină buna desfăşurare şi eficien
ţă învăţămîntuiui de partid.

Ţinînd seamă de experienţa do- 
bîndită de marea majoritate a 
propagandiştilor, de necesitatea 
creării condiţiilor pentru un în- 
văţămînt mai atractiv, mai legat 
de viaţă şi deci mai eficient, s-a 
renunţat la caracterul şcolăresc 
de pregătire a propagandiştilor, 
lecţie de lecţie, oferindu-le posi
bilitatea unei documentări şi o- 
rientări generale cu probleme de 
principiu legate, fireşte, de pro
bleme actuale ale politicii interne 
şi externe a partidului şi statului 
nostru, de sarcinile concrete care 
stau în fata oamenilor muncii din 
judeţul Sibiu, în faţa fiecărui co
lectiv de muncă.

Dacă în conţinutul şi formele 
de pregătire a propagandiştilor 
s-a obţinut o creştere calitativă, 
frecventa acestora la Şedinţele de 
pregătire lasă încă de dorit. Sla
bă frecvenţă au propagandiştii de 
la Cisnădie, „Elastic", „Republi
ca", „Steaua roşie", „Automeca- 
nica" Sibiu, „Firul roşu" Tahna- 
ciu, Cîrţa, Laslea, Orlat, Brădeni, 
Racoviţa, Şeica Mică şi din alte 
întreprinderi şi comune. Aceasta, 
precum şi slaba preocupare a u- 
nor propagandişti de a studia te
m ein ic ; d e  a cunoaşte şi aprofun
da documentele de partid, au fă
cut ca unii dintre ei să solicite 
revenirea la vechea formă de 
pregătire pe lecţii.

Din analizele şi sondajele fă
cute, de către colectivul de lec
tori ai Comitetului judeţean şi

Statornicia optimismului
Conjugăm mîndria pentru înfăp

tuirea de ieri cu certitudinea îm
plinirii de mîine. Totul pe fondul 
optimist pe care-1 reprezintă simio- 
nia ţesută din beton, din sticlă, din 
norme îndeplinite şi depăşiri, din 
victorii nenumărate asupra materiei. 
Sutele de întîlniri cu cei ce ne vor 
reprezenta, cu cei pe care-i vom 
susţine mîine, cu cei cu care con
vorbim azi despre planurile noastre 
de viitor converg spre aceeaşi sim
plă dar înălţătoare constatare: omul, 
cetăţeanul îşi spune exigent şi de
plin responsabil părerea despre vii
tor şi cere celor ce-1 vor reprezen
ta să pună umărul, asigurîndu-1 în 
acelaşi timp de hotărîrea lui de a 
fi în primele rînduri. Dovezi? Zeci 
de propuneri înregistrate la adunări
le din fiecare comună. La Miercu
rea, la întîlnirile cu Nicolae Dura 
şi loan Trută — candidaţi pentru 
consiliul popular judeţean — şi la 
45 de asemenea întîlniri cu candi
daţii comunali s-au înregistrat un 
mare număr de propuneri, de gîn- 
duri nobile turnate-n planurile du
pă care vor fi mai frumoase, mai 
îmbelşugate comunele. Şi eite alte 
exemple nu se pot da? La Sălişte, 
21 de propuneri se vor transforma 
in înfăptuiri.

Cei din Bazna ori din Iacobeni, 
cei din Loamneş ori din Vurpăr au 
venit la întîlniri hotăriţi să-şi schim
be gîndul bun în munca avîntată 
din anii care vin. Gîndul se opreşte 
la drumuri mai bune, la trotuare, 
la şcoli mai încăpătoare, la loca
luri în care comerţul civilizat să-şi 
afle mai adecvat cadru, la o mai 
atentă deservire. Tentaţia urbaniză
rii este preiutindeni vizibilă.

Cei din Aţei, harnici cooperatori, 
cu venituri care le dau dreptul să 
se simtă gospodari între gospodari 
şi-au exprimat în întîlnirea cu can
didata lor pentru Consiliul popular 
judeţean, Susana Kartmann, bucuria 
realizărilor pe care, împreună cu 
harnica gospodină, le-au înscris în 
viaţa comunei. Totodată i-am ce
rut să nu uite că, pentru viitor, do
rinţele lor îmbracă haina statornic 
optimistă a hotărîrii de a fi exem
plu de hărnicie pe aceste meleaguri 
vestite-n hărnicie. Canalizări de 
rîuri, drumuri mai trainice, mai bu
ne condiţii pentru comerţul din co
mună, ronduri de flori şi trotuare, 
mai intensă activitate culturală — 
iată doar cîteva date sobre vorbind 
da preocupare, de mai buna gospo
dărire, de mai frumos.

i m  j u d e ţ u l  s i b i u ) Retrospectivă
şi perspectivă economică

Incheierea unui 6n de muncă, adu
nările generale ale salariaţilor din 
unităţiie economice şi campania elec
torală pentru 'alegeri, sínt prilejuri 
de a face o trecere în revistă, un

bilanţ al realizărilor obţinute, de a 
discuta felul cum s-a desfăşurat ac
tivitatea şi a stabili modul de înde
plinire a sarcinilor de viitor. Sínt 
posibilităţi de stimulare largă a ini-

DINAMICA INDUSTRIEI 
CONSTRUCTOARE DE MAŞINI

1965
1966
1967
1968

1 0 0

115.8

1 6 5 ,8

ţiativei maselor pentru realizarea de 
noi progrese în construcţia socia
listă.

Privind realizările anului 1968, di
namica dezvoltării social-economice, 
cetăţenii judeţului Sibiu au încercat 
un sentiment de satisfacţie, de răs
plătire din plin a eforturilor unui an 
fructuos, bogat în rezultate. Iată cî
teva date concludente: prevederile, 
la producţia globală industrială au 
fost depăşite cu 1,3 la sută. Faţă de 
anul 1967 ritmul de creştere a pro
ducţiei a fost de 10,9 la sută. Din 
sporul de producţie de 968 milioane 
lei 76,8 la sută s-a realizat pe seama 
creşterii productivităţii muncii. S-au 
efectuat exporturi în 32 de tari, li- 
vrîndu-se peste plan produse în va
loare de peste 106 milioane lei. In 
activitatea industrială s-au realizat 
economii la cheltuielile de produc
ţie în valoare de 55 milioane lei,

(Continuare în pag. a 111-a)
PETRE ISDRAILA 

de la comisia economică a 
Comitetului judeţean Sibiu 

al P.C.R.

3 L u i t i a t â  (Lin rß a z n a
4 Microbiografie balneo-climatică 0  Alchimie 

subterană 9  te rudiment la terapeutică 
modernă •  Viaţa nouă a unei staţiuni vechi 

D  Spre luminile viitorului
Vorbind despre Bazna trebuie să porneşti de la casa 

de primire din Mediaş, de pe strada Ion Creangă. La 
orice oră din zi sau noapte, cei veniţi la tratament 
sau odihnă găsesc aici o cameră curată, cu paturi, 
unde se pot odihni pînă la plecarea cu maşina sta
ţiunii. Drumul asfaltat, cu serpentine dese, oferă o 
minunată panoramă vestică a Mediaşului. Din vîrful 
hulii, drumul, cu alte serpentine, coboară grăbit spre 
Blăjel, apoi urcă din nou, spre Bazna.

Despre efectul curativ ce-1 au apele minerale de ta 
Bazna se menţionează încă acum vreo  ̂ două sute de 
ani, lntr-o carte scrisă în limba latină, cînd  ̂ele au 
iăcut chiar obiectul unei versificaţii epice, în care 
realitatea se împleteşte cu legenda.

Medici vestiţi din Viena, cercetători şi geologi 
străini,, bat drumurile desfundate în poştaîloane în

chise ori în simple căruţe de ţară, imediat după 1800, 
să constate compoziţia apelor. Şi hîrtiile lor cuprind 
lucruri uimitoare care decid guvernul de la Viena (în 
1814) să construiască un stabiliment de băi.

Băile Baznei au fost sezoniere. Vara era o aglome
raţie pînă la refuz, Odată cu ultimele frunze plecau 
şi ultimii vizitatori, asemeni păsărilor care şi ele pă
răseau pădurile. Iarna acoperea sub plapuma ei albă 
amintirile verii. Uşile cabinelor stăteau sub lacăle. 
Doar căprioarele mai vizitau aceste păduri în gestaţie.

Azi, băile slnt permanente. Inima Baznei continuă 
să bată şi sub zăpadă. Chiar dacă stai mai mult în 
cameră, la club sau în sala de spectacol, prin geamul 
uneori întredeschis, în zilele limpezi, cu nebulozitate 
redusă, se văd siluetele munţilor Făgăraşului, Cibi- 
nului, Sebeşului, chiar şi crestele mai estompate ale 
Apusenilor.

Cei amatori de excursii pot vizita Cetatea de Baltă, 
cu vechile ruine ale cetăţii lui Ştefan, sau castelul 
medieval unde funcţiona comandamentul revoluţiona
rilor la 1848. O mărturie moldovenească se poate ve
dea la Boian, la cinci kilometri de Bazna, unde pe un

(Continuare In pag a Il-a) 
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C urs de sp e c ia liz a re
Utilajele energetice moderne, 

prevăzute cu comenzi şi reglări 
automate, cu care au fost dotate 
in ultimul timp Uzinele textile din 
Cisnădie ridică probleme muit 
mai complicate în ceea ce priveş
te întreţinerea şi funcţionarea lor. 
In scopul cunoaşterii şi folosirii 
lor cu maximum de randament, 
s-a deschis zilele trecute un curs 
de specializare a 35 electricieni, 
cu durata de 6 luni. In această 
perioadă, cursanţilor li se vor 
preda cunoştinţe teoretice şi prac
tice privind modul de funcţionare 
a noilor utilaje.

R ep ara ţii c a p ita le
Asociaţia judeţeană de vînă- 

ioare şi pescuit sportiv din Sibiu 
a pus în reparaţie capitală poli
gonul de tragere din strada Ştefan 
cel Mare.

Lucrările de reconstruotü, t*- 
paraţii şi amenajări sini t» ears

de desfăşurare şi se vor termina 
la începutul lunii aprilie a.c.

In final poligonul va avea un 
modern club de vînătoare şi pes
cuit, două turnuri pentru tragere 
la talere.

L ucrări e n e rg e tic e  în  
zo n a  in d u s tria lă  
„ E la s tic ' Sibiu

Electricienii din echipa maistru
lui Eugen Lazăr de la „Electro- 
montaj" Sibiu se află într-un sta
diu avansat cu lucrările pentru 
alimentarea cu energie electrică a 
zonei industriale „Elastic" Sibiu.

Lucrările de pozare a cablurilor 
subterane sínt în prezent în 
faza finală. Se lucrează la ter
minarea fundaţiilor şi asambla
rea stîlpilor şi în curînd va în
cepe montajul aparatajului in 
punctul de alimentare P.A. VIII, 
a cărui construcţie este termi
nată.

activiştii cabinetului de partid, 
rezultă că în anul acesta a exis
tat o preocupare mai mare din 
partea organizaţiilor de bază, a 
comitetelor de partid pentru asi
gurarea unul conţinut corespun
zător învăţămîntuiui de partid, in 
cele mai multe cazuri s-a asigu
rat dezbaterea în cadrul formelor 
de învătămînt a unor teme eco
nomice de mare actualitate, strîns 
legate de preocupările unităţilor 
respective. S-au stabilit teme pe 
probleme ale educaţiei moral-ce- 
tăţeneşti, etică, viata internă de 
partid, istoria patriei şi a partidu
lui nostru, teme de educaţie a- 
teist-ştiintifică. Există însă şi te
matici care n-au ţinut seama de 
necesităţile reale ale cursanţilor, 
de specificul unităţilor respective, 
atît în industrie cit şi în agricul
tură. Ele rămîn la nivelul gene
ralului, fără particularizări car-e 
să vitalizeze conţinutul, să asi
gure eficienţa învăţămîntuiui de 
partid.

Lecţiile şi dezbaterile sínt în 
general ţinute de lectori şi pro
pagandişti bine pregătiţi, care 
reuşesc să explice temeinic, pe 
înţelesul auditorului, politica 
ştiinţifică a partidului şi statului 
nostru In diferite domenii ale 
construcţiei socialiste, să asigure 
cunoaşterea de către cursanţi a 
principalelor sarcini ce revin 
unităţii, colectivelor de muncă din 
care ei fao parte, să-i mobilizeze 
la realizarea lor. Aşa stau lucru
rile la unele cercuri şi cursuri de 
la „Independenţa", „Drapelul ro
şu", „7 Noiembrie" din Sibiu, 
F.I.P. Agnita, „Carbosin" Copşa 
Mică, „Vitrometan", „Emailul ro
şu", „Automecanica" Mediaş şi 
altele unde în centrul expuneri
lor şi dezbaterilor au stat pro
bleme legate de creşterea produc
tivităţii, a rentabilităţii, reduce
rea cheltuielilor de .producţie, or
ganizarea ştiinţifică a producţiei 
şi a muncii, folosirea integrală a 
capacităţilor de producţie, a tim
pului de lucru, calitatea produse
lor .— fără ca învătămîntul de 
partid să se transforme în cons
fătuire de producţie.

Trebuie însă să arătăm că în 
desfăşurarea învăţămîntuiui de 
partid se manifestă încă multe 
neajunsuri: formalism, lectori şi 
propagandişti slab pregătiţi care 
se rezumă ia reproducerea unor 
citate sau citirea unor lecţii co
piate din manuale sau materiale 
depăşite, expunerea unor genera
lităţi care nu pot trezi interesul 
cursanţilor din lipsa materialului 
viu, concret, ceea ce face ca în- 
văţărhfntul de partid să nu-şi a* 
tingă scopul.

(Continuare tu pag a III aj 
Prof. MARIN PANAIT,

directorul Cabinetului judeţean 
de partid
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în hala preparaţiei filaturii pieptă
nate a fabricii „Libertatea Sibiu

Noutătip

în magazine
I.C.S.T.I. ne informează că 

astăzi ’ vor intra în unităţile 
de desfacere mărfuri noi. Cetă
ţenii pot cumpăra: stofe pen
tru costume (importate din 
R.P. Chineză, Spania, Anglia 
şi Izrael), stofe fine pentru ro
chiţe, mătăsuri imprimate, căp
tuşeală pentru costume, per
dele import (Austria şi Gre
cia). De asemenea, s-a primit 
bumbac de tricotat (import 
Spania) şi aţă de cusut.

O nouă înven- 
fie rom ânească

Cluj. — Inginerii Tiberiu (Sar- 
piuc şi Ştefan Kovács de la ca
tedra de termotehnică a Insti
tutului politehnic din Cluj au in
ventat o bujie-test de o construc
ţie specială. Aceasta poate in
dica direct şi imediat, cu deo
sebită precizie, pe im tablou, va
loarea presiunii dintr-un cilindru 
de motor. Utilizarea bujiei de 
■testare la staţiile de autoservice 
şi în întreprinderi pentru trans
porturi auto uşurează controlul 
funcţionării motoarelor autovehi
culelor. Bujia va putea servi, de 
asemenea, la experimentarea mo
toarelor noi, precum şi la diverse 
cercetări în domeniul termoteh- 
nicii.

(Agerpres)

O expoziţie a priceperii 
mediesenilor

Recent, la Mediaş, în sala P.T.T.R. 
a fost deschisă o expoziţie de pro
duse, invenţii şi inovaţii realizate 
în întreprinderile din localitate.

Chiar de la intrare, diferite afişe, 
grafice, panouri, emblema acţiunii 
care timp de o săptămînă a cuprins 
întregul judeţ — „Protechnica '69" 
— te face să-ti imaginezi oameni la 
strung, în faţa complicatelor utilaje 
şi agregate, făurind bunuri mate
riale de care economia noastră na
ţională are atîta nevoie. Primul sa
lon este dedicat produselor fabricate 
de întreprinderile medieşene. Pe pe
retele din dreapta, un panou repre
zentáld produsele realizate de co
lectivul uzinei „Automecanica" face 
cunoscute vizitatorilor diferitele ti
puri de autocarosări printre care 
autocisterna pentru lapte, furgonul 
izofrigorific, autocisterna pentru 
combustibil, şi altele. Alături sínt 
expuse produse ale fabricii de şu
ruburi, precum şi diferite plăci de 
stiplex, sortimente de negru de fum, 
acid formic, acid oxalic şi altele 
realizate de colectivul de la „Car
bosin" Copşa Mică.

Admirăm ţesăturile în diferite cu
lori, rod al muncii textilistelor me
dieşene încălţămintea fabricată 
la „8 Mai", vasele emailate, căru
cioarele şi articolele diverse pentru 
copii produse la „Emailul roşu", ca
napeaua „Elegant", biblioteca cu bi
rou tip şcoîăr, produsele de cera
mică şi articolele de aparataj elec
tric produse la întreprinderea indus
trială municipală. Cu mult gust sint 
expuse produsele fabricii „Salcon- 
serv" şi ale Fabricii de geamuri etc.

Organizatorii au ştiut să dea ex
poziţiei un aspect atrăgător şi prin 
aceea că în mijlocul sălii sínt expu

se în vitrine diferite articole de 
sticlărie ca: vaze de flori în dife
rite culori, sculptate, servicii de 
apă, de vin, de lichior etc., care 
demonstrează încă o dată că ufe- 
seria dé sticlar este o adevărată 
artă.

Celălalt salon al expoziţiei este 
dedicat organizării ştiinţifice a pro
ducţiei şi a muncii, inovaţiilor şi 
invenţiilor. Regulatorul de presiune 
pentru cazanele Vuia, regulator de 
presiune pentru gaze cu prescriere 
automată, evacuatorul automat pen
tru evacuarea lichidelor din sepaJ 
ratoarele de gaz metan sínt numai 
citeva din invenţiile ■ specialiştilor 
de la uzina mecanică Gaz metan 
Mediaş. Sínt prezentate apoi o serie 
de inovaţii care aplicate au un mare 
efect economic. Tot aici est^ expusă 
macheta noii instalaţii de securizare 
a geamurilor concepută şi construită 
de colectivul Fabricii de geamuri 
din localitate, o serie de scheme ale 
organizării fluxurilor tehnologice în 
diferite întreprinderi medieşene.

„Apreciem — consemnează în car
tea de impresii un vizitator — stră
dania colectivelor de muncitori, teh
nicieni şi ingineri din întreprinderile' 
medieşene de a traduce în viată 
indicaţiile partidului, privind diver
sificarea producţiei, ridicarea calită
ţii produselor, folosirea cit mai ra
ţională a potenţialului material şi u- 
man din Mediaş".

Ne asociem şi noi acestor apre
cieri adăugind că expoziţia ne-a 
creat o impresie plăcută şi, ne-a con
vins că urmaşii vechilor breslaşi 
medieşeni au urcat noi trejjte pe sa- 
iea desăvîrşirii lor profesionale.

K SANDU
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zid al bisericii se mai poate uşor vedea, încruntat, 
totuşi inofensiv, zimbrul istoric al Moldovei, desprins 
din stema acelor veacuri. ,

La doi kilometri de staţiune se poate vedea locul 
numit „La crater". E un lac cu apă minerală care 
fierbe cu bule mari de gaz metan, format din cauza 
unei scufundări a solului, în timp ce se executau 
lucrări de foraj.

In subsolul Baznei se petrece de veacuri o alchimie 
anonimă, care azi se poate consemna şi folosi. De 
fapt subsolul e o baltă de marnă şi argilă, cu straturi 
de apă sărată şi gaz metan. Apele minerale care i-au 
dus faima peste hotare, sínt clorurate, bromurate şi 
iodate, concentraţiile nefiind desigur egale. Ele au 
fost captate în opt bazine, folosite în cura externă. 
Cine n-a auzit de sarea de Bazna? Ea se poate scoate 
prin evaporarea apei, după care rămîn depuneri stra
tificate. Efectul acestor băi „la domiciliu“, e absolut 
identic cu cel obţinut sub forma naturală.

Dacă în subteran se elaborează această alchimie na
turală, ea are efect şi la sol, făcînd din Bazna şi o 
staţiune pentru odihnă. Aerul pădurilor de brazi, la 
o altitudine cam jumătate ca a Predealului, conţine 
în timpul verii cantităţi mari de aerosoli de iod. Cli
matul e plăcut şi reconfortant şi mai ales constant, 
staţiunea stînd ca într-un leagăn înflorit, între două 
şiruri de dealuri care o feresc de curenţi. Iarna, în 
februarie de pildă, cînd o vizitez acum, citim minus 5 
grade. Am vizitat-o de atîtea ori şi vara, cînd se a- 
junge la maximum 22 de grade.

Cîndva, la începuturi şi pe parcursul multor ani, 
tratamentul era rudimentar, reducîndu-se la simple 
băi. Azi medicii staţiunii dau cu largheţe ample expli
caţii despre felul în care se face tratamentul anumitor 
boli. Un fapt care trebuie reţinut e că se dă o Im
portanţă deosebită culturii fizice premedicale, pe baza 
unor experienţe, ea făcînd parte integrală din trata
ment.

Tripla compoziţie a apelor are un efect puternic şi 
sigur asupra afecţiunilor provocate de artrite cronice, 
spondilite, căluşuri.

In anii regimului nostru, aceste băi au fost redate 
adevăratului lor rost. Dintr-o staţiune mai mult pen
tru petreceri, pentru etalarea luxului burghez, ele au

devenit o staţiune de cură cu metode înaintate, cu 
instalaţii şi ustensile moderne. Se aplică ó severă, dar 
apreciată disciplină a tratamentelor, supravegheată de
doctori specialişti, în frunte (■" directorul băilor, dr. 
Alexandru Radu.

Numai in ultimii ani s-au construit vilele 1, 2, 3, 14, 
pierdute printre brazii pădurilor cu ozon şi aerosoli 
de iod. In imediata apropiere a aleii principale se 
construieşte acum o cantină nouă, cu etaj, unde mîn- 
carea va fi dusă din subsol cu liftul. Directorul ad
ministrativ, Petre Nicolae, depune deosebită sîrguinţă 
pentru ca acest sector să nu şuiere.

Nu e neglijată nici partea distractivă şi educativă: 
există un club elegant, ó bibliotecă şi o sală de spec
tacole prin care au trecut 'îttembrii cenaclului literar 
din Mediaş, activişti ai Casei de cultură, actori şi 
scriitori sibieni ca Paul Constant, Aurel Călinescu, 
Adrian Munţiu, Mircea Avram, Ştefân Augustin Doinaş, 
Radu Stanca. Unele ansambluri din Mediaş, printre 
care amintim doar eminentul ansamblu de estradă al 
clubului „Caragiale" de pe lingă Uzina mecanică Gaz 
metan, au cu administraţia băilor contract permanent 
pentru fiecare serie.

Băile s-ar părea că stau izolate de comună. E d.-eot 
că pe vremuri, la petrecerile de ai zi, sătenii şi mai 
ales tineretul, asistau doar din depărtare. Azi ei vin 
la club, la bibliotecă, la spectacole, iar amestecul lor 
nu mai e doar incidental, ci leagă prietenii durabile. 
Invită vizitatorii la căminul cultural din sat, unde le 
arată ce au şi ce ştiu. E o comuniune vie şi perma
nentă. Viata băilor şi viata satului nu mai sínt două 
jumătăţi izolate, ci între ele curge, Iegîndu-le, acel 
fluid al vieţii noi, în care oamenii se cunosc şi se 
stimează reciproc.

Peste vreme, putem uşor surprinde luminile viito
rului. Ele scînteiază peste ani, în construcţii noi, în 
permanenta modernizare a utilajului medical şi în 
atîtea alte lucruri pe care viitorul ni le va dezvălui 
somptuos.

Ceea ce am scris aici, în aceste fugare însemnări, 
am vrut să fie istoria unei staţiuni, dar mai ales ti
nereţea ei de azi prefigurînd viitorul luminos al aces
tor băi, leagăn tămăduitor al suferinţei omeneşti, dar 
în acelaşi timp şi o încîntare a ochiului, care în vre
mea noastră, eliberată de umbrele trecutului, solicită 
tot mai mult liniştea şi frumuseţea.

Noi lucrări ale sculptorului Ion Cărămidar de Ia Şcoala populară de artă 
din Sibiu, ce vor fi prezentate Ia Expoziţia de pictură, sculptură şi grafică 

a filialei Sibiu a U.A.P., în sala Dalles din Bucureşti

In perspectivă: München ’72

j..... ai i tr

Hildegard Schmidt. Şcoala spor- 
tivă Sibiu

La Liceul nr. 2 din Sibiu am 
avut prilejul să fac cunoştinţă cu 
eleva Hildegard Schmidt, din cla
sa a X-a, care, pe lîngă faptul că 
se numără printre elevele frun
taşe la învăţătură, este cotată ca 
gimnasta nr. 1 a judeţului nos
tru.

Pentru amănunte, m-am adre
sat prof. Nicolae Buzoianu, an
trenorul ei, preşedintele comisiei 
judeţene de gimnastică.

In 1963, cînd Hildegard Schmidt 
avea doar 10 ani, s-a prezentat 
la sala de gimnastică cu sora ei 
mai mare. A început să practice 
gimnastica sub supravegherea pro

fesoarei Eleonora Lisay. După un 
an a obţinut şi primul rezultat: 
locul 5 la finala pe tară a „Spar- 
tachiadei republicane de gimnas
tică". în 1965 îndeplineşte norma 
de clasificare la categoria juniori 
II şi ocupă locul 10 pe tară la 
categoria juniori I. Pentru acest 
rezultat este invitată să participe 
la tabăra de vară a F.R.G. Din 
toamna acelui an lucrează sub 
supravegherea profesorilor N. Bu
zoianu şi K. Kwanca.

Drumul spre ascensiune a .mi
cuţei Hildegard continuă vertigi
nos. în luna decembrie 1967 par
ticipă la categoria maestre cu 
exerciţii impuse pentru Mexic, 
fiind cea mai tînără participantă 
la această categorie, clasîndu-se 
în primele zece locuri la sol şi 
bîrnă. Este selecţionată în lotul 
republican de junioare, iar în 
1968 participă la toate taberele 
organizate de F.R.G. La finala pe 
tară a şcolilor sportive obţine lo
cul I la paralele inegale, locul II 
la sol şi locul IV la individual 
compus.

In prezent este in lotul de perspec
tivă pentru Olimpiada de la Mün
chen din 1972 şi în lotul republi
can de junioare. Hildegard 
Schmidt poate fi considerată o 
ambasadoare a gratiei în continuă 
perfecţionare, care reprezintă ju
deţul nostru atît la concursurile 
interne cit şi în cele internatio
nale. De ce nu şi la München în 
1972?

ILIE IONESCU

„ULTIMUL VOIEVOD“
Precum glăsuiesc cronicile, vrînd 

să vadă şi să ştie dacă cinstita obşte 
dă glas chemării sale aşa cum se 
obişnuieşte în voievodatele cu bună 
ştiinţă şi civilizaţiune, măria sa „Ul
timul voievod" în data de 1 făurar 
pre anul '69 din zilele noastre a 
descălecat la Sibiu.

Dar, pre iertăciunea norodului, 
măria sa fiind ocupat peste măsură, 
s-a înduplecat să fie filmat şi tras 
pe roată cu cărbune şi oglindă la 
cinematograful „Independenţa" Sibiu.

La aflarea acestei veşti supuşi din 
toate colturile cetăţii, precum 'au 
tălmăcit slovele de pe afişier, rîn- 
duiţi s-au strîns cîtă frunză şi iarbă 
la locul stabilit. Văzînd atîta mul
ţime cneazul da ia intrare în cine
matograf a pălit la fată. Fără ca lu
mea să bage de Seamă s-a retras 
frumuşel după poartă şi a dat dru
mul zăvoarelor.

Lumea aştepta nerăbdătoare „Ulti
mul voievod" fixai pe'peliculă. To
tul a fost în zadar. într-un tîrziu, 
pe la vremea prînzului, soarele pi
ronit pe bolta cerească privea bui
măcit la mulţime. Tobele au început 
să bubuie de credeai că au năvălit 
turcii. Porţile s-au deschis şi un pu
hoi de oameni a ieşit la lumină 
cu ţigările în colţul gurii. O căpe
tenie se apropie de necunoscuţi tră- 
gînd cu urechea.

— Să ştii că merge !
— Merge, cum să nu meargă.
— Totul depinde de organizare.
— 'De organizare şi de folosirea 

integrală a parcului de maşini. Că
petenia dădea din umeri probabil că 
nu pricepea ce se petrece cu voie
vodul de după porţile cetăţii.

— Prea buni şi cinstiţi oameni ce 
se aude cu „Ultimul voievod"?

— Care voievod — răspunse unul 
din necunoscuţi?

— Cum să vă tălmăcesc dumnea
voastră . . .
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ANIVERSĂRI
•  Se împlinesc 125 de ani de la 

naşterea lui Ludwig Boltzmann, fi
zician şi matematician austriac (m. 
1906).

o 125 de ani de la naşterea pic
torului maghiar Munkácsy Mihály 
(m. 1900).

CINEMA
SIBIU: PACEA: Feldmareşala lő

réié 9,00; 11,00; 13,30; 16,00; 18,30; 
21,00); ARTA: Pentru cîtiva dolari 
în plus (orele 9,30; 12,00; 16,00;
18,30; 20,45); TINERETULUI: Super- 
auiomatul (orele 10,00; 12,00; 14,30; 
16,30; 18,30; 20,30).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Astă sea. 
ră mă distrez (orele 14,00; 16,30; 
19,00; 21,15); TINERETULUI: Noaptea 
(orele 10,00; 16,30; 18,30; 20,30);
UNIREA: Mărturisirile unui domn 
cu cameră mobilată (orele 16,00;
18.00 şi 20,00).

CISNÄDIE: POPULAR: Operaţiunea
San Gennaro (orele 11,00; 14,00;
16,00; 18,00 şi 20,00).

AGNITA: 8 MAI: Căderea Impe- 
riului roman seriile I şi II (orele 
10,00; 16,00; 19,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE:
Cele trei nopţi ale unei iubiri lő
réié 18,00 şi 20,00).

BAZNA BÄI: înfrîngerea lui Ale
xandru cel Mare (orele 17,00 şi 
19,00).

COPŞA MICA: POPULAR: Căută
torii de aur din Arkansas (orele
17.00 şi 19,00).

OCNA SIBIULUI: Aventurierii (o-
rele 17,00 şi 19,00).

APOLDU DE SUS: Frumoasele va
canţe (orele 17,00 şi 19,00).

TELEVIZIUNE

Protagonistul filmului Suncrautomalul, o are rulează la cinematograful
„Tinerelului" din Sibiu.

11.00 Limba germană. Lecţia 43 
(reluare).

11.30 TV pentru specialiştii din 
agricultură.

12.00 închiderea emisiunii de dimi
neaţă.

17.30 Telex TV.
17.35 Pentru elevi. Consultaţii la fi

zică (clasa a VIII-a).
13,05 Limba rusă. Lecţia 42.
18.30 Studioul pionierilor: „Olimpici 

de la... 16 ani",
19.00 Telejurnalul de seară.
19.30 Ştiri şi reportaje. Din campa

nia electorală.
19,40 La zi... Imaginea agriculturii 

noaslre.
20.00 Filmele documentare: „In tara 

cerbului" şi „Pe urmele unui 
film dispărut".

20,25 Steaua fără nume — emisiune 
concurs de muzică uşoară.

21,20 Itinerar european (II). La 
Tuilleries, Maillol.

21.35 Seară de teatru TV. „Jocul 
dragostei şi-al întîmplării" de 
Marivaux,

22,45 Telejurnalul de noapte.
23.00 închiderea omisiunii.

TEATRU
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Piesa Sosesc deseară de Tudor
MuşateŞcu, la Teatrul de stat din 
Sibiu, ora t9,30.

— Cum ştii.
— Că adevărat glăsuieşte, prea cin

stite om. Noi, adică mulţimea pe 
care o vedeţi, toti oameni de nă
dejde şi supuşi smeriţi ai acestei ce
tăţi ne-am adunat aici să vedem pe 
ecran pe „Ultimul voievod" precum

au glăsuit hrisoavele de pe tot cu
prinsul urbei. Ba cinstite fete, au ve
nit oameni de dincolo de zidurile 
cetăţii că au dat de veste cei de la 
secţia cinematografică din Sibiu de 
prezenta voievodului pe meleagurile 
noastre. Aşa că noi cu hună ştiinţă 
vrem s.ă vedem pe măria sg că doară 
mină şi minte omenească l-a trimis 
în mijlocul nostru.

— De ce nu vorbeşti omule?
— Noi ...
— Aţi venit la film nu-î aşa?
— Cam aşa, /
— Mare Încurcătură, mare — spu

se necunoscutul. In timp ce căpete
nia vorbea cu cei doi necunoscuţi, 
mulţimea a năvălit în saiă. S-au a- 
şezat care unde a putut aşteptînd 
filmul. Spre mirarea lor cei de pe 
bină vorbeau numai de maşini şi 
tractoare de credeai că eşti în se
colul al XX-lea. Dacă au văzut cum 
stau lucrurile şi-au scos toti carne
ţelele şi au început să noteze punct 
cu punct, pravilă cu pravilă, hotă- 
rîti să vorbească de azi înainte nu
mai de tractoare 650, E.S.P.E.C. 12, 
remorci graifere, grape stelate, pă
trate, rotative etc., ca adevăraţi su
puşi ai I.M.A Sibiu, urmaşii voievo
dului.

*
#

Aşa că, cinstită obşte, io, „Ultimul 
voievod" cer precum este datina 
străbună iertăciune pentru încurcă
tura pricinuită de cei de la I.M.A. 
Sibiu sau de acei de la clubul „In
dependenta" sau de la secţia cine
matografică sau . . .  mai ştie-i sfîntu'i 
Posteritatea îi va judeca aşa cum 
se cuvine.

Pentru conformitate
I. SECÂŞANU

(B uletin  m eîeo - rutier
în ultimele zile vremea a fost 

frumoasă şi călduroasă. Spre sfîr- 
şitul intervalului a început să 
ningă timpul s-a răcit uşor.

Pentru zilele de 20, 21 şi 22 
februarie 1969, Silvia Mateiaş, de 
la Centrul pentru prevederea 
timpului Sibiu, ne-a comunicat: 
„Vremea se menţine relativ rece 
cu cer temporar acoperii; cu to
tul izolat, va ninge slab. Vîntul 
va sufla slab din sectorul vestic. 
Temperatura minimă va fi cu
prinsă între minus 7 şi minus 4 
grade, iar cea maximă între mi

nus 2 şi zero grade. Dimineaţa 
şi seara se va lorma ceaţă.

Pe şoselele şi străzile din oraşe, 
din cauza folosirii sării pentru 
topirea zăpezii şi ghetii, s-au 
format denivelări care impun a 
se lua toate măsurile de preve
nire a accidentelor prin schimba
rea direcţiei de mers a autove
hiculului. Deci, pe aceste porţiuni 
de şosele cu denivelări, conducă
torii de autovehicule trebuie să 
reducă viteza.

GHEORGHE DOBR1ŢA

A u t o b a z a  T. Â . S i b i u
ŞOS. ALBA IU LIA  N R . 10 

angajează:
— trei fierari arcuri.
— mecanici auto de orice categoric.
— doi electricieni auto.
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I. C. S. Alimentara
a i i  t ţ  î î  t  ă

deschiderea magazinului nr.17
cu autoservire, din cartiorul Hipodrom, care posedă raioane de 
mezeluri, brînzeturi, carne, lactate, pîine şi produse de panifi
caţie, dulciuri, autoservire, produse cosmetice şi chimice.

Magazinul este bine aprovizionat, cu sortimente bo
gate de conserve de legume, fructe şi carne, băuturi fine şi din 
import, precum şi sortimente de articole de uz casnic din ma
terial plastic.

Contextul plas
tic al oraşului

Străvechile turnuri 
săgetînd înălţimile şi 
alături de ele silue
tele zvelte ale coşu
rilor fabricilor sínt 
un simbol, o îngemă
nare fericită a celor 
două Ipostaze ale 
municipiului Mediaş: 
istoria seculară şi 
prezentul industriei 
modeme. Permanenţa 
celor două ipostaze e 
vădită pretutindeni, 
ele fiind îmbinate or
ganic în fiecare sec
tor al oraşului, ceea 
ce diferă de la nn 
loc la altul fiind nu
mai dozarea, prepon
derenţa uneia sau al
teia.

Prin trecutul său,; 
prin amprenta pe ca
re curgerea veacu
rilor a pus-o asupra 
oraşului, prin îmbi
narea vechiului cu 
noul, Mediaşul are o 
personalitate puter
nic conturată, o at
mosferă deosebită. Şi 
totuşi... După ce ai 
cutreierat oraşul în 
lung şi în lat, după 
ce ai bătut străzile 
oprindu-te îndelung în 
faţa clădirilor de ex
cepţională valoare ar- 
hitectural-istorică, du
pă ce al cunoscut 
dinamica industrială 
şi spirituală, după ce 
ai văzut totul, entu

ziasmul firesc e În
soţit de senzaţia de 
nelmplinire. Răm’îl în
că în căutare, ai im
presia că ceva nu e 
în ordine, nu e com
plet. Aceasta, pentru 
că Mediaşul, deşi are 
atîtea şi atîtea lu
cruri notabile, e lip
sit de una dintre di
mensiunile majore a- 
le afirmării sale de
pline: arta plastică 
monumentală, integra
tă armonios ansam
blului arhitectural, 
atmosferei istorico- 
psihologice a oraşu
lui. Fiecare oraş are 
nevoie de statui, de 
ansambluri sculptura
le expresive, de un 
complex plastic cu 
valoare de simbol, de 
chintesenţă a spiri
tualităţii lui. De acest 
lucru afe nevoie şi 
Mediaşul, iar dacă a- 
mintim acum acest 
lucru, e pentru că e 
o perioadă deosebită, 
o perioadă în care 
atenţia cetăţenilor e 
îndreptată cu atîta 
stăruinţă spre proble
mele obşteşti. Urba
niştii medieşeni s-ar, 
putea adresa cu în
credere cetăţenilor o- 
raşului, chemîndu-1 
la un larg schimb de 
opinii în vederea în
frumuseţării continue

a oraşului. Există a- 
poi atîtea forţe artis
tice în oraş şi în ju
deţ! Talentul, price
perea, dorinţa de ac
ţiune a artiştilor 
plastici ar trebui so
licitate din plin pen
tru amenajarea cen
trului oraşului, pen
tru găsirea unor so
luţii corespunzătoare 
de integrare a arhi
tectonicii noii case 
de cultură într-un 
peisaj plastic adec
vat, în sfîrşlt, pentru 
căutarea, studierea şi 
realizarea celor mai 
potrivite soluţii de 
întregire a universu
lui urbanistic al Me
diaşului. Există atî- 
tia oameni competenţi 
şi de bun simt, Iu
bitori ai frumosului, 
care ar putea ajuta 
la rezolvarea chestiu
nii în cauză. Iar da
că străvechea şl me
reu noua cetate de 
pe malul Tîrnavei 
şi-ar înfrumuseţa veş- 
mintul, aceasta ar fi 
un dar şi un omagiu 
adus pămîntulul ro
mânesc la împlinirea 
unui pătrar de veac 
de Ia eliberarea de 
sub jugul fascist.

Prof. N. I. POPA
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Toată atenţia desfăşurării învă- 
fămînfului de partid

\

(Urmare din pag. 1)

Cîteva exemple sínt edificatoare: 
la Şcoala uzinală de partid „Balan
ţa", lecţia din decembrie 1968 a fost 
întocmită după materiale vechi, 
dinaintea Conferinţei Naţionale a 
P.C.R., tratînd problema conducerii 
întreprinderii în vechea formă; la fel 
la Uzinele textile Cisnădie, la cercul 
de Statut, pentru tema centralismul 
democratic, s-a folosit material ve
chi, fără şă se tină seama de modi
ficările aduse de Conferinţa Naţio
nală. La „lt Iunie" Cisnădie, predîn- 
du-se tema „Apărarea patriei — da
torie de onoare a fiecărui cetăţean", 
s-a citit un material vechi, fără a se 
aminti nimic despre măsurile luate 
de către partidul şi statul nostru 
pentru întărirea capacităţii de apă
rare a patriei. Situaţii asemănătoare 
s-au întîlnit şi la Fabrica de trico
taje Agnita şi în alte părţi.

Concluzia care se desprinde este 
că mai sínt unele comitete de par
tid, organizaţii de bază, care nu se 
preocupă în suficientă măsură de 
conţinutul învăţămîntului de partid, 
8U îndrumă propagandiştii să folo
sească imediat documentele de par
tid şi de stat care apar, nu-i ajută 
să întărească combativitatea fată de 
influentele ideologiei străine, fată de 
manifestările ce contravin interese
lor societăţii noastre.

Din unele sondaje făcute în co
munele Marpod, Nocrich, Atei, Vur- 
păr, Roşia, Miercurea Sibiului, Mi
hailem şi altele reiese că, în gene
ral, învătămîntul de partid la sate 
are un conţinut corespunzător. în 
cadrul diferitelor forme de învăţă- 
mînt s-au dezbătut cu convingere 
şi s-a luat atitudine fată de unele 
fenomene negative ca risipa, negli
jenta, lipsa de răspundere, proasta 
gospodărire, probleme legate de asi
gurarea necesarului de produse atît 
pentru îndeplinirea planului de con
tractări fată de stat, cit şi pentru ri
dicarea continuă a nivelului de viată 
al cooperatorilor. Aşa au procedat 
propagandiştii şi lectorii: Stamp 
Hans Otto de la Marpod, Gridan 
Constantin de la Arpaşu de Jos, 
Jiga Nicolae de Ia Nocrich, Achim 
Olimpiu de la Altina, Tihoc Gheor- 
ghe şi Crişan Emil de la Atel şi 
multi alţii.

Cu toate acestea sínt şi activităţi 
in cercurile şi cursurile învătămîn- 
tului de partid la sate cu un slab 
conţinut de idei, fără legătură cu si
tuaţia de producţie, cu insuficiente

referiri Ia comportarea comuniştilor 
în muncă şi societate, care n-au pu
tut stîrni interesul cursanţilor şi 
nici nu i-au mobilizat la înfăptuirea 
sarcinilor desprinse din documentele 
de partid şi de stat. Cu totul insu
ficient s-a combătut tendinţa care 
s-a manifestat în multe locuri de a 
nu dezvolta pe măsura posibilităţilor 
proprietatea obştească, nu s-a dez
bătut raportul dintre stat şi coope
rative, ţinînd seamă de faptul că a- 
jutorul statului a crescut continuu, 
fără ca în aceeaşi măsură să crească 
şi contribuţia cooperativelor de pro
ducţie la dezvoltarea economiei na
ţionale. De asemenea, nu se dezbat 
probleme legate de respectarea sta
tutului G.A.P., creşterea rolului adu
nării generale şi altele, de mare im
portantă principială şi practică, cu
prinse în documentele de partid, 
în cuvîntările tovarăşului Nicolae 
Ceauşescu. Comitetele de partid, or
ganizaţiile de bază trebuie să-şi con
centreze atenţia asupra acestor pro
bleme, cu atît mai mult cu cit a 
mai rămas puţin timp pînă la în
cheierea învăţămîntului de partid la 
sate.

O deficientă care se mai mani
festă în desfăşurarea învăţămîntului 
de partid, atît în industrie cit şi în 
agricultură, este slaba frecventă a 
cursanţilor. Aproape în toate cursu
rile şi cercurile frecventa se men
ţine între 50—80%, iar în unele 
locuri, ca de exemplu la „Elastic", 
„Libertatea",. „Flamura roşie" Sibiu, 
la unele cercuri din municipiul Me
diaş şi oraşul Cisnădie, sate ca Hos- 
man, Marpod, Bratei, frecvenţa nu 
atinge nici 50%. Această stare de 
lucruri trebuie să dea de gîndit co
mitetelor de partid şi organizaţiilor 
de bază. Trebuia descoperite cau
zele şi luate măsuri de remediere a 
situaţiei.
• S-au întîlnit numeroase cazuri cînd 
nu s-a respectat graficul de desfă
şurare a învăţămîntului. Se fac amî- 
nări şi schimbări de date, de cele 
mai multe ori fără motiv. Foarte 
grav este faptul că avem cursuri şi 
cercuri, atît în industrie cît şi în 
agricultură, care au tinut doar 1—3 
lecţii din 4, la oraşe şi respectiv din 6, 
la sate, cîte trebuiau să se tină pină 
în prezent. Asemenea situată sint 
la „Elastic", „Libertatea", „Flamura 
roşie", în comunele Nocrich, Buzd, 
Cîrţa, Ilimbav, Caşolt, Vurpăr şi al
tele.

Ţinînd seama de indicaţiile condu

cerii de partid, de sarcinile actuale, 
de neajunsurile ce s-au manifestat 
în anul trecut, Comitetul judeţean 
de partid a acordat o mai mare a- 
tenţie organizării şi desfăşurării for
melor de învăţămînt ideologic pen
tru intelectuali şi cadre de condu
cere.

Apreciem că activitatea în aceste 
forme s-a îmbunătăţit, iar simpozioa
nele, dezbaterile pe bază de referate 
dau posibilitatea aprofundării proble
melor actuale ale ştiinţei şi tehnicii, 
ale creaţiei artistice şi literare, ale 
luptei de idei în domeniul econo
miei, istoriei, filozofiei şi ştiinţelor 
naturii.

Cu toate acestea, trebuie spus că 
însuşirea, aprofundarea şl înţelege
rea ideilor deosebit de actuale care 
se pun în dezbatere nu întotdeauna 
sínt la nivelul posibilităţilor şi ce
rinţelor ce se impun. Aşa, de exem
plu, la învătămîntul ideologic al ca
drelor didactice, deşi sínt stabilite 
teme interesante, datorită faptului că 
nu toţi cursanţii studiază materialele 
bibliografice, nu acordă atenţie pro
blemelor noi ce apar, dezbaterile 
sínt űneori sărace sau lipsite de con
ţinut.

Cu mari deficienţe se desfăşoară 
învătămîntul de partid la Teatrul de 
stat, filiala artiştilor plastici din Sibiu 
unde s-au tinut 1—2 lecţii, iar spe
cialiştilor din agricultură li s-a fă
cut o singură expunere, în luna de
cembrie.

In analiza pe care Biroul Comite
tului judeţean de partid a făcut-o 
recent, a apreciat că lipsurile sem
nalate în desfăşurarea învăţămîntu- 
lui de partid se datoresc în cea mai 
mare parte faptului că se exercită 
un slab control din partea organelor 
şi organizaţiilor de partid.

Pentru înlăturarea lipsurilor se 
impune ca încă în această lună, co
mitetele de partid şi organizaţiile de 
bază să ia măsuri pentru recupera
rea rămînerilor în urmă şi îmbună
tăţirea frecventei cursanţilor, să se 
preocupe în mod deosebit de conţi
nutul şi eficienţa învăţămîntului de 
partid. La învătămîntul ideologic al 
cadrelor didactice şi în agricultură 
să se studieze cuvîntarea tovarăşului 
Nicolae Ceauşescu la Conferinţa Na
ţională a cadrelor didactice şi, res
pectiv, cuvîntarea la Plenara Uniunii 
Naţionale a Cooperativelor Agricole 
de Producţie. De asemenea, să se ur
mărească cu mai multă atenţie felul 
cum sínt dezbătute şi aplicate pro-

Sînt clipe rare, în care ai impre
sia că toată lumina şi întregul cor
tegiu al culorilor ce ni se perindă 
prin fată s-au strîns în flori. Sínt 
clipe unice în care toată dragostea 
omului se concentrează în acele 
inestimabile flori ale vieţii — co
piii.

„Cînd ai plecat din vatra ta curată, 
S-a-ntunecat întregul univers. 
Privind în ochii mei, cu mintea-ti 

tulburată.
N-ai observat nimic? Nimic n-ai

înţeles,
Tăticule, că laşi în urma ta o

fată?"

CJ-tozi păzădle
COMENTARIU

►

De cînd se ştiu, oamenii şi-au do
rit cu ardoare copii. I-au botezat 
cu cele mai grăitoare ori alintătoare 
nume. I-au iubit mai presus de ei 
înşişi. Poate că acesta este unul din
tre cele mai umane sentimente, unul 
care trebuie să ne definească. Iar 
reversul este cu atît mai dureros, 
deci.

Un copil de o şchioapă rămîne 
cu ochii mari, plini de nedumerire. 
Se ridică pe vîrful picioarelor şi-şi 
întreabă duios mama: „De ce plîngi, 
mamă?" El nu înţelege, dar simte 
mîhnirea din sufletul mamei, ’care 
deapănă îndurerată filmul vieţii ei. 
Fusese părăsită de soţ.

Dar exemplele de genul amintit 
sínt, din păcate, multe. Un altul: 
la tribunal se perindă prin faţa 
completului de judecată, timp de doi 
ani aproape, un bărbat şi o femeie, 
soţ şi soţie — Elena R. şi Ion R. 
Vor să divorţeze. De fapt, numai 
soţul. In clipele acelea, într-o ban
că, la şcoală, fiica lor de 14 ani, 
tremură cu gîndul la tristul dezno- 
dămînt. Ea nu mai poate urmări fi
rul lecţiei. Un singur gînd o stăpî- 
neşte: cum se va termina procesul? 
O doare despărţirea de tatăl care a 
părăsit-o şi începe să-i scrie:

In fata judecătorului, cei doi pă
rinţi se acuză reciproc. Fiecare din
tre ei a strîns un întreg arsenal 
de motive. Sotig îi reproşează că a 
plecat de-acasă prţptru o altă fe
meie. Copilul, care ştia de citaţiile 
venite de la Tribunal, continuă:

„Ce n-ai luat, tăticule, cu tine 
A strîns mămica-ntr-un pachet 

plîngînd.
De ce plîngea şi se uita la mine 
Şi mie nu-mi spunea ce-avea în

gînd?
Tăticule, tu vil curînd?"
Răbdător, judecătorul cumpăneşte 

cu multă grijă spusele celor doi. 
La fel îi ascultă şi pe martori, îm
părţiţi şi el în două tabere. Apoi, 
privirea îi cade pe o coală de hîr- 
tie aşternută cu un scris îngrijit: 

„Tovarăşe preşedinte,
Faceţi, vă rog, tot posibilul şi nu 

mă lipsiţi de niciunul dintre ei, pen
tru că amîndoi fac parte din sufletul 
meu! Vă rog să mă ajutaţi, tova
răşe preşedinte!"

ROD1CA R.
Imputările curg necontenit. Feme

ia abandonată susţine într-una că 
n-are sot de lăsat, deşi îl condamnă 
pentru gestul său. Bărbatul invocă 
„n" motive. Viata îi devenise insu

portabilă. Soţia îl făcea scene pe
nibile, provocînd scandal chiar şi pe 
stradă. L-a compromis şi la liceul 
unde preda el, în fata colegilor lui. 
L-a reclamat pretutindeni. Ea susţine 
că totul a făcut cu gînduri bune. 
Iar martorii pledează pro şi contra. 
Fata scrie mai departe emoţionată, 
îi aminteşte tatălui şi de-o scrisoare 
pe care ea a primit-o:

„Dar plicu-acesta cu pecete vie
Tu mi-1 trimiţi din Tribunal.
Emoţia ce mi-a produs-o mie
O poţi citi la şcoală-ntr-un extem

poral.
Tăticule, de ce aşa un dar?
Nu m-aşteptam la astfel de răs

plată,
Dar azi cînd împlinesc cei paişpe

anişori
Vin şi te rog din suflet să-ti iei 

rolul de tată,
Să mă mîndresc cu tine acum şi-n

viitor.-
Tăticule, hai vinol Te implor!"
Cei doi părinţi însă au uitat că 

au adus pe lume un copil. Au uitat 
şi-acum în sala de judecată, au ui
tat şi înainte, în atîtea scene peni
bile pe care le declanşau în fata 
fetiţei, lucru pe care Ion R. i-1 re
proşa soţiei. Au uitat că şi-au pus 
cîndva cele mai frumoase gînduri 
ale lor, năzuinţa legitimă ca fiica 
lor să îndeplinească, poate, în via
tă ceea ce ei n-au reuşit să reali
zeze. Au făcut un infern din clipele 
frumoase. Un infern în care au îm
pins şi liniştea sufletească, visurile 
copilului lor. Ei au uitat că vlăsta- 
rii au nevoie de multă lumină şi au 
întunecat cerul copilăriei fetiţei lor. 
Au otrăvit climatul optim dezvoltă
rii şi au părăsit lamentabil o floare 
a vieţii.

MARIN NIŢA

blemele legate de dezvoltarea demo
craţiei noastre socialiste, hotărîrile 
privind îmbunătăţirea sistemului de 
salarizare şl alte teme cai socialism, 
democraţie, libertate şi responsabi
litate socială; probleme teoretice şi 
practice ale valorificării moştenirii 
culturale şi ştiinţificei marxismul şi 
religia prin prisma raportului dintre 
ele şi altele.

Nu trebuie să se uite că învătă
mîntul de partid este principalul mij
loc de înarmare a comuniştilor şl a 
celorlalţi oameni ai muncii cu ideo
logia marxist-leninlstă, cu politica 
partidului şl statului nostru, că efi
cienta lui se oglindeşte în disciplina 
şi atitudinea fată de muncă, fată de 
bunul obştesc, In nivelul conştiinţei, 
în sentimentul nobil şi înălţător al 
dragostei de popor, de partid, de 
patria noastră socialistă.

Preocupări 
ale specia
liştilor

Compartimentul de organizare 
a producţiei şi a muncii de la 
fabrica „7 Noiembrie" Sibiu, şl-a 
propus în planul de măsuri pe 
anul 1969 studiul privind „îmbu
nătăţirea actualei organigrame şi 
a sistemului informational", tl- 
nînd seama de dezvoltarea pro
ducţiei în viitor şl de sarcinile 
sporite ale producţiei de export pe 
anul 1969.

Un sprijin real în îndeplinirea a- 
cestel teme vor fi lucrările au
diate în cadrul manifestărilor 
„Protechnica '69" completînd ma
terialul documentar necesar stu
diilor ce urmează a fi întocmite.

Ing. P. STROIA coresp.

In noul cămin al Grupului şcolar petrol din Mediaş, elevii dispun dfe 
confort şi condiţii optime de învăţătură

Foto: FRED NUSS

LIVADA INTENSIVĂ -
fruct al ştiinţei aplicate

Lucrătorii fermei nr. 2, pomicolă, 
din cadrul întreprinderii agricole de 
stat Apoldu de Sus, au încheiat a- 
nul financiar cu un beneficiu de 
800 000 lei, în timp ce planul anual 
de producţie prevedea, la acest ca
pitol, numai 81 000 lei.

Vizitasem în toamnă „raiul" de 
fructe de la Apoldu de Sus. Pe sute 
de hectare, dealurile au fost „siste
matizate", pantele, ravenele, care 
altădată arătau ca nişte „răni" ale 
pămîntului, au fost ordonate. Pomii 
rîdeau în soarele lui septembrie, 
iar fructele întindeau „braţele de 
aer ale clipei duse" (cum ar spune 
Labiş) către călătorul însetat de 
prospeţime şl natură.

Munca în livadă continuă şi in 
aceste zile friguroase. Oamenii fao 
tăieri în uscat, fao stropiri de iar
nă contra dăunătorilor.

Pe tînărul inginer Dumitru Vlalcu 
l-am găsit în mijlocul muncitorilor. 
Echipa de lucru executa cîteva tă
ieri „de îndreptare". Ochiul specia
listului întrevedea creşterea viitori
lor lăstari şi a viitoarelor ramuri pe 
spalierul care acum, asemeni unei 
harpe, cînta în surdină pe vîntul 
„selecţionat" al iernii.

La sediul unităţii, inginerul Du
mitru Vlaicu ne-a împărtăşit unele 
„secrete" ale meseriei sale.

— Am avut, în anul trecut, un 
plan de producţie de 375 tone de 
mere. Am realizat, de la cei 23 000 
de meri pe rod, o producţie totală 
de 450 tone. De altfel, în livada 
noastră predomină merii: din 98 000 
de pomi pe rod, 82 000 sínt meri. 
Şi numai din soiuri superioare: Red 
Delicios, Golden şi Ionathan. Am 
aplicat toate tăierile cerute de o bu
nă creştere a lăstarilor, de o inten
sificare a apariţiei mugurilor de ro
dire. Am executat nu mai puţin de 
14 stropiri de prevenire şi comba
tere a dăunătorilor în livadă. Am 
folosit cu multă chibzuinţă atît uti
lajele agricole, cît şi forţa de mun
că. Datorită acestui fapt, am redus 
preţul de cost în realizarea unei 
tone de fructe de la 2 332 lei, cît 
era planificat, la numai 1 400 lei. 
Fără îndoială însă că efortul nostru 
de reducere a cheltuielilor aferente 
veniturilor nu ar fi „fructificat" da
că n-ar fi depăşit producţia plani
ficată: de la fiecare pom am obţi
nut în medie 26 kg fructe, faţă de 
16 — cît' era prevăzut în plan. Şi 
lucrătorii noştri, mai ales cei care 
din iarnă şi pînă în altă iarnă ve
ghează la creşterea pomilor, printre 
care Vasile Acafrinei, Simion Sten- 
tzel, Mihai Bachmann, loan Lorentz, 
Gheorghe Avram şi alţii, îşi amin- 
teso de clipele de efort deosebit 
solicitat de bruma tirzie din primă
vara anului trecut, cînd se cerea 
prezenta oamenilor în livadă oră de

oră, pentru a salva rodul pomilor. 
Ei şi-au văzut cum se spune, visul 
cu. ochii: producţiile planificate au 
fost cu mult depăşite. Examenul de 
maturitate" al fermei a fost luat cu 
succes.

Am solicitat interlocutorului nostru 
cîteva date cu privire la măsurile 
ce se preconizează a fi luate pen
tru ca livada intensivă de la Apol
du de Sus să producă în 1969 şi 
mai mult.

— Desigur că lucrătorii noştri vor 
face totul pentru a depăşi prevede
rile planului de producţie pe 1969. 
Şi trebuie să arăt că producţia me
die planificată a se obţine de la un 
măr, 16,6 kg, este pe deplin reali« 
zabilă şi se poate depăşi în condi« 
ţiile unui an normal agricol.

Pentru a crea condiţii de fructi
ficare (şi la propriu şi la figurat) 
a potentelor de producţie ale livezii^ 
ne-am prevăzut cantităţi sporite de 
îngrăşăminte chimice în planul de 
aprovizionare. Vom aplica în livadă 
în 1969 peste 80 tone de azotat 
de amoniu, peste 80 tone superfosfat 
şi peste 70 tone de sare potasică* 
Pentru că ne-am planificat să efec
tuăm 16 stropiri în anul acesta, vom 
folosi, în acest scop, peste 2 tone 
de Ekatox.

O importanţă deosebită vom acor
da tăierilor în livadă. Ne vom în
drepta atenţia mai ales asupra po
milor care vor intra în anul acesta 
pe rod. Aceasta pentru a crea toate 
condiţiile de rodire bogată. Se va 
urmări dirijarea creşterii lăstarilor 
şi ramurilor pe şpalieri. Vom exe
cuta, conform indicaţiilor tehnice, 
tăieri de formare a coroanei şi tă
ieri de fructificare.

In esenţă, activitatea noastră în 
/ anul acesta va urmări atît sporirea 
producţiei pomilor prin toate mij
loacele, ceea ce implică folosirea 
chibzuită a unor cantităţi mai mari 
de îngrăşăminte chimice şi între
ţinerea exemplară a solului în li
vadă şi a coroanelor pomilor, cît 
şi reducerea cheltuielilor de produc
ţie, prin utilizarea chibzuită a par
cului de maşini şi tractoare, prin 
organizarea ştiinţifică a folosirii for
ţei de muncă. Aceste deziderate se 
cer şi mai mult realizate în anul a- 
cesta, întrucît fată de 26 000 pomi 
pe rod în 1968, ferma noastră va a- 
vea în anul acesta 61 000 pomi care 
vor rodi. Avem şi o producţie glo
bală planificată mult mai mare de
cit cea de anul trecut, iar benefi
ciile planificate se cifrează la 470 000 
lei.

Rezultatele de producţie ale anu
lui 1968 sínt deci o chezăşie a suc
ceselor viitoare, iar măsurile între
prinse pun o bază temeinică produc
ţiei de fructe a anului acesta.

GH. GRÄDINARU

R e t r o s p e c t i v ă  ş i  p e r s p e c 
t i v ă  e c o n o m i c ă(Urmare din pag. 1)

acestea influenţînd favorabil nivelul 
acumulărilor realizate. Şi încă un a- 
mănunt despre anul 1968: în fiecare 
zi industria judeţului a produs şi a 
dat în circuitul economic- însemnate 
cantităţi de zinc, 375 tone acid sul
furic, 108 tone negru de fum, 40 
tone diverse maşini şi utilaje tehno
logice, 59 bucăţi autocamioane şi re
morci basculante, piese de schimb 
pentru tractoare şi auto în valoare 
de 320 mii lei, 121 mii mp ţesături, 
confecţii textile în valoare de 970 
mii lei şi multe alte produse.

Producţia industrială a atins un 
nivel de 23 300 lei pe un locuitor din 
judeţ iar consumul de energie elec
trică a fost de 720 kWh pe locuitor, 
ceea ce confirmă gradul înalt de in
dustrializare pe care l-am atins. La 
sfîrşitul anului 1968, producţia in
dustrială a judeţului a reprezentat 
3,7 la sută din producţia pe tară.

Anul încheiat, a fost un an de 
creşteri cantitative, dar mai ales ca
litative, perioadă în care, conform 
programului de dezvoltare, industria 
şi-a consolidat mai mult şi mai pu
ternic poziţia sa conducătoare în. 
economie — creînd continuu noi

premise progresului tuturor celor
lalte ramuri de activitate.

Pentru agricultură, anul 1968 — 
din punctul de vedere al condiţiilor 
climatice şi a altor greutăţi organi
zatorice — nu a oferit suficiente po
sibilităţi pentru creşterea substan
ţială a producţiei. Cu toate acestea, 
prevederile la principalele culturi au 
fost depăşite. Astfel, la cultura griu
lui fată de anul 1967 producţia me
die la hectar a crescut de la 1 588 kg 
la 1 888 kg, iar la porumb de la 
1 356 kg la hectar la 1 912 kg. A- 
ceasta a condus la un spor de pro
ducţie la cereale boabe de peste 34 
mii tone. De asemenea s-a mai ob
ţinut un spor de producţie de 47 
mii tone cartofi, 8 mii tone sfeclă 
de zahăr şi altele. în mare măsură 
aceste realizări se datoresc faptului 
că, an de an au crescut cantităţile 
de îngrăşăminte chimice aplicate. 
In anul 1968 s-a ajuns la media de 
275 kg îngrăşăminte chimice aplicate 
la un hectar.

Ritm intens la con
strucţia podului de
Vadul

Februarie 1969, Giurgeni-Vadul Oii. Cu toate condiţiile atmosferice 
nefavorabile, în această zonă se desfăşoară, într-un ritm intens, con
strucţia podului de peste Dunăre —■ obiectiv deosebit de important 
pentru dezvoltarea traficului rutier intern şi internaţional în sud-estul 
tării. în ultima perioadă, constructorii au terminat pilonii viaductului 
de acces de pe malul stîng, precum şi pilonul care face legătura cu 
viitorul pod principal. S-a executat, totodată, peste 50 la sută din 
volumul de fundaţii ale piciorului din albia fluviului. Pe malul celă
lalt a început betonarea fundaţiei viaductului de acces şi ridicarea 
orimilor piloni.

în vederea dării în funcţiune a acestui monumental pod la terme
nul prevăzut, colectivul şantierului, în colaborare cu unele instituţii 
ştiinţifice din tară, aplică cu succes „în premieră" numeroase soluţii 
tehnice avansate.

(Agerpres)
Nicolae Mihu, şef de staţie, şi inginerul Valentin Cristea de la Oficiul municipal de poştă şi telecomunicaţii din 
Sibiu, sínt preocupaţi în permanenţă de buna funcţionare a echipamentului interurban

Succesele obţinute în economie, 
creşterea venitului naţional, au avut 
ca efect firesa sporirea veniturilor 
populaţiei. Acestea, la rîndul lor sînt 
strîns legate de creşterea volumului 
vînzărilor de mărfuri în comerţ, de 
orientarea oamenilor muncii spre a- 
chizitionarea unor bunuri de folo
sinţă îndelungată, spre construcţii de 
locuinţe proprietate personală.

Faţă de anul 1967, în anul 1968 
s-au vîndut cu 95 milioane lei mai 
multe mărfuri din comerţ şi cu 50 
milioane lei mai multe mărfuri prin 
cooperaţia de consum. Comerţul de 
stat a vîndut 3 716 frigidere, aproape 
4 000 bucăţi maşini de spălat rufe, 
mobilă de 74 milioane lei şi 10 000 
bucăţi televizoare şi aparate de ra
dio. Numai în municipiile Sibiu şi 
Mediaş numărul deţinătorilor de au
toturisme s-a mărit cu 365, iar sol
durile depunerilor la C.E.C. la sfîr
şitul anului 1968 au crescut cu 13 la 
sută.

Desigur pentru a ne face o ima
gine mai clară a drumului parcurs 
de industria judeţului şi a sarcini
lor ce îi stau în faţă este suficient 
să privim cîţiva indicatori în dina
mică. Volumul lucrărilor de inves- 
titii-construcţii la sfîrşitul anului 1968 
a fost de trei ori mai mare decît 

lucrările executate în anul 1960. în 
perioada 1948—1968, pe harta eco
nomică a judeţului nostru au apărut 
14 întreprinderi noi, au fost moder
nizate şi reprofilate majoritatea în
treprinderilor, în acelaşi timp lărgin- 
du-se mult capacităţile de produc
ţie.

Producţia globală industrială în 
cei 20 de ani parcurşi de la naţio
nalizare pînă în prezent a crescut 
de 29 de ori. La sfîrşitul anului 1969 
ea va fi mai mare de 32 de ori.

In ultimii 10 ani ritmul anual de 
creştere a producţiei industriale s-a 
situat între 10 şi 14,5 la sută, în
totdeauna superior şi cu depăşiri 
substanţiale faţă- de prevederile din 
plan.-

Ritmuri superioare au fost atinse 
în ramura construcţiilor de maşini 
(17-22 la sută).

Succesele obţinute în toate dome
niile de activitate, contribuţia sub
stanţială şi mereu crescîndă a uni
tăţilor economice la crearea venitu
lui naţional, au făcut posibilă îmbu
nătăţirea continuă a salariilor oame
nilor muncii. Astfel, în economia ju
deţului nostru salariul mediu fată 
de cel realizat în 1960, a crescut în 
1965 cu 32 la sută, iar în 1968 aces
ta prezenta o creştere de 44 la sută.

Hotărîrea privitoare la îmbunătăţi
rea salarizării, generalizarea ei în 
acest an, va conduce la o mărire şi 
mai substanţială a veniturilor tutu
ror oamenilor muncii.

Privite retrospectiv realizările 
noastre dau un simţământ de mulţu
mire, de mîndrie. Descifrînd, însă, 

'  conturul sarcinilor pe anul 1969, 
sîntem determinaţi să le privim cu 
toată seriozitatea şi răspunderea. Pri
vind şi bucurîndu-ne de realizările 
de azi trebuie să ne gîndim la suc
cesele de mîine.

Sarcinile de plan în industrie p« 
anul 1969 prezintă un spor cu a- 
proape un miliard de lei faţă de ni
velul realizărilor anului 1968, ceea 
ce corespunde uflei creşteri de 9,75 
la sută. Faţă de anul precedent pro
ductivitatea muncii trebuie să creas
că cu peste 7,5 la sută, sporul de 
producţie realizîndu-se în principai 
pe seama acestui indicator. Creşteri 
importante sínt prevăzute să se rea
lizeze în ramura construcţiilor de 
maşini, ramura chimică, industria 
alimentară şl uşoară. în domeniul 
investiţiilor, un volum de peste 1,11 
miliarde lei se prevede a fi chel
tuit pentru dezvoltarea capacităţilor 
de producţie 1 ̂ 'numeroase unităţi 
economice. In cadrul prevederilor 
planului tehnic în uzinele construc
toare de maşini vor fi omologate 
numeroase prototipuri de maşini noi, 
iar altele vor intra în producţie de 
serie. Planul de cercetare al aces
tor uzine cuprinde importante teme 
îndreptate, în special, în direcţia îm
bunătăţirii caracteristicilor tehnice şi 
funcţionale ale produselor.

Deşi sarcinile pe acest an sínt mo
bilizatoare, avînd în vedere o serie 
de rezerve şi posibilităţi, colectivele 
de muncă din unităţile industriale 
ale judeţului nostru au răspuns che
mării la întrecere lansată de Confe
rinţa organizaţiei municipale de par
tid Bucureşti şi a judeţului Timiş, 
luîndu-şj importante. angajam°nte 
privind depăşirea indicatorilor de 
plan.

Campania electorală pentru alege
rile din 2 martie, adunările generale 
ale salariaţilor din unităţile econo
mice, prilej de afirmare puternică a 
democraţiei socialiste în viata so- 
cial-economică a ţării, vor demons
tra hotărîrea unanimă a colectivelor 
din unităţile economice, a întregului 
nostru popor, de a-şi valorifica în
treaga sa capacitate creatoare în în
deplinirea şi depăşirea sarcinilor pe 
anul 1969, anul hotărîtor al actualu
lui cincinal.

J
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ORIENTUL
APROPIAT

IB O declaraţie a lui 
Abba Eban

Ierusalim 19 (Agerpres). — Intr-o 
cuvîntare pronunţată în parlament, 
ministrul afacerilor externe, Abba 

r Eban, a declarat că „Israelul a hotă- 
rît să continue să se menţină la 

i liniile de încetare a focului pînă 
ce ele vor fi înlocuite cu noi fron- 

• fiere definite în cadrul unor tra
tate de pace". Eban a declarat că 
Israelul nu se va întoarce la situa
ţia dinaintea războiului din iunie 
1967, dar nici nu va bloca calea spre 
pace. Prontinţindu-se din nou în 
sprijinul necesităţii unei soluţionări 
prin tratative a crizei din Orientul 
Mijlociu, el a respins totodată pă
rerea că marile puteri au responsa
bilităţi speciale şi drepturi extra
ordinare în această regiune.

Atentat 
l a  Zürich
H (Jn avion de pasa

geri israelian atacai 
cu focuri de armă

Zürich 19 (Agerpres). — Un avion 
■ „Boeing-720", aparţinînd companiei 
israeliene „El Al", a fost obiectul 
unui atentat, în momentul în care 
se angajase pe pista de decolare a 
aeroportului international din Zü
rich, ín drum spre Tel Aviv. După 
cum au menţionat surse oficiale el
veţiene, atentatorii înarmaţi cu au
tomate, grenade şi explozive au des
chis focul asupra aparatului, rănind 
şase membri ai echipajului.

Unul din cei 17 pasageri care se 
aflau la bordul avionului a ripostat 
împuşcînd un atentator.

Forţele de politie elveţiene, sosite 
la fata locului, i-au arestat pe cei
lalţi trei autori ai atentatului ca şi 
pe pasagerul care a ripostat. Iden
titatea acestuia nu a fost dezvăluită.

#

Beirut 19 (Agerpres). — Frontul 
Popular pentru Eliberarea Palestinei 
a dat publicităţii un comunicat în 
care îşi asumă întreaga responsabi
litate pentru atentatul comis marţi 
după-amiază împotriva unui avion 
israelian pe aeroportul internaţional 
din Zürich.

#

New York 19 (Agerpres). — In 
legătură cu atentatul comis marti 
după-amiază asupra unui avion isra
elian pe aeroportul internaţional din 
Zürich, secretarul general al Orga
nizaţiei Naţiunilor Unite, U Thant, 
a dat publicităţii o declaraţie în ca
re condamnă asemenea acţiuni, care 
pun în pericol viaţa unor oameni 
nevinovaţi şi produc perturbări in 
importantul sector al comunicaţiilor 
internaţionale.

PAKISTAN
9  Perspective incerte privind negocierile 

dintre guvern ş i  opoziţie 
9  Noi tulburări în oraşul Dacca

Rawalpindi 19 (Agerpres). — Aştep
tate cu viu interes de observatorii 
politici, negocierile dintre oficialită
ţile pakistaneze şi reprezentanţii opo
ziţiei, care urmau să înceapă miercu
ri, au fost amînate cu o zi. Pentru 
moment, perspectivele acestor con
vorbiri, propuse de preşedintele Pa
kistanului, Ayub Khan, în vederea 
destinderii situaţiei politice în tară, 
rămîn sub semnul incertitudinilor. 
„Comitetul de acţiune democratică", 
ce grupează opt partide ale opozi
ţiei, a acceptat oferta lui Ayub 
Khan, dar nu şi-a putut definitiva 
-încă o poziţie, fapt pentru care a 
cerut amînarea tratativelor.

Pe de altă parte, s-a anunţat că 
lideri influenţi ai opoziţiei, între

P ro to co l co m erc ia l 
ro m â n o - tu rc  ,

Ankara 19 (Agerpres). — In urma 
tratativelor purtate la Ankara, la 18 
februarie a fost încheiat un protocol 
comercial privind stabilirea listelor 
de mărfuri care vor face obiectul 
schimburilor comerciale între Româ
nia şi Turcia pe perioada 1 aprilie 
1969 — 31 martie 1970.

România va exporta maşini şi uti
laje, instalaţii de foraj, motoare elec
trice, produse petroliere, fire şi fi
bre sintetice, mase plastice, mate
riale de construcţie, hîrtie şi altele, 
iar Turcia va livra, printre altele, 
citrice, măsline, bumbac, tananţi, di
verse ţesături etc.

Protocolul prevede o creştere în 
continuare a schimburilor comerciale 
dintre cele două ţări.

care fostul ministru de externe, Zuţ. 
fikar Aii Bhutto, au refuzat să paiN 
ticipe Ia convorbirile cu reprezen
tanţii guvernului.

Intre timp, în oraşul Dacca au 
fost semnalate miercuri noi tulbu
rări. Giocnirile dintre forţele poli
ţieneşti mobilizate pentru a restabili 
ordinea şi participanţii la demons
traţia antiguvernamentală organizată 
de opoziţie, s-au soldat cu moartea 
a patru persoane şi rănirea altor 30.

Incidentele ce au avut loc chiar 
în ajunul convorbirilor dintre re
prezentanţii guvernului şi ai opozi
ţiei — subliniază observatorii poli
tici — dovedesc că destinderea in
tervenită în ultimele zile ca urmare 
a ridicării stării de urgenţă este des
tul de precară, iar urgentarea trata
tivelor este considerată deosebit de 
importantă pentru normalizarea vieţii 
politice pakistaneze.

GUINEEA ECUATORIALA. Institutul naţional de pregătire medie dia »raşul
Santa Isabel

Sesiunea O. U. A; N

Lupta anticolonialistă — 
o problemă capitală

Addis Abeba 19 (Agerpres). — 
Lupta de eliberare din teritoriile a- 
fricane aflate încă sub dominaţie 
străină continuă să rămînă punctul 
central al dezbaterilor din.cadrul ce
lei de-a 12-a sesiuni a Consiliului 
ministerial al Organizaţiei Unităţii 
Africane, iar raportul prezentat con
ferinţei de Diallo Telli, secretarul 
general al organizaţiei, este consa
crat şi el aceleiaşi probleme.

Referindu-se la mişcările de elibe
rare din Angola şi Mozambic, Diallo 
Telli a scos în evidenţă succesele 
înregistrate de patrioţi împotriva tru
pelor colonialiste, subliniind, totoda
tă, necesitatea unei uniuni depline a 
forţelor patriotice.

In ceea ce priveşte evoluţia si
tuaţiei din Rhodesia, secretarul ge
neral al O.U.A. a afirmat că sanc
ţiunile economice instituite împotri
va regimului lui Ian Smith nu s-au 
dovedit eficace. Totodată, secretarul 
general al O.U.A. a acuzat ţările

Ministrul american al apărării 
va vizita Vietnamul de Sud

Washington 19 (Agerpres). —1 
Luînd cuvîntul la o conferinţă de 
presă, ministrul apărării al S.U.A., 
Melvin Laird, a anuntat că luna vii
toare va pleca în Vietnamul de Sud 
pentru a se informa la faţa locului 
despre evoluţia situaţiei militare. El 
va fi însoţit de generalul Earle 
Wheeler, şeful comandamentului 
mixt de stat major.

Şedinţa Consiliului 
de Miniştri al Franţei

Pe de altă parte, e l. a decimat cu 
acelaşi prilej că primele concluzii 
ale studiului întreprins de Pentagon 
asupra strategiei „ofensive şi defen
sive* a S.U.A. vor fi aduse la cu
noştinţa preşedintelui Richard Nixon 
la jumătatea lunii mai. Şeful Penta
gonului a menţionat că studiul între
prins vizează, de asemenea, proble
mele mult disputate ale creării 
sistemului defensiv antirachetă „Sen
tinel". El s-a referit totodată la po
sibilitatea modificării actualului sis
tem al încorporărilor (în sensul tre
cerii la sistemul de recrutări pe bază 
de voluntariat — N.r.) care „ar pu
tea deveni efectiv chiar înainte de 
încetarea războiului din Vietnam".

Conferinfa
ţărilor subdezvoltate

Amsterdam 19 (Agerpres). — In 
cadrul conferinţei ţărilor în curs de 
dezvoltare, deschisă Ia 16 februarie, 
la Amsterdam, sub egida Consi
liului Economic şi Social al O.N.U. 
(E.C.O.S.O.G), pentru a dezbate pro
blema investiţiilor străine, au apă
rut serioase divergente între repre
zentanţii marilor concerne occiden
tale şi cei ai celor 14 ţări subdezvol
tate participante.

Discuţiile s-au concentrat în spe
cial asupra „garanţiilor politice" pe 
care investitorii particulari occiden
tali le pretind din partea guverne
lor ţărilor în curs de dezvoltare îm
potriva unor eventuale naţionalizări.

Ţările în curs de dezvoltare şi-au 
exprimat, în ultimul timp, nemulţu
mirea împotriva faptului că, prin in
vestiţiile lor, ţările occidentale dez
voltate urmăresc interese proprii în 
dauna statelor respective.

Reprezentanţii mai multor ţări în 
curs de dezvoltare susţin că este de 
datoria guvernelor ţărilor industria
lizate să „asigure pentru orice risc" 
companiile particulare din ţările lor, 
care pătrund pe pieţele statelor sub
dezvoltate. Reprezentanţii Argenti
nei şi Republicii Chile au susţinut 
că societăţile străine trebuie să se 
supună legilor din ţara unde fac in
vestiţii, fără a mai cere „garanţii 
suplimentare".

Paris 19 (Agerpres). — Miercuri 
s-a desfăşurat la Paris şedinţa săp- 
tămînală a Consiliului de Miniştri al 
Franţei. La sfîrşitul şedinţei purtă
torul. de cuvînt oficial, Joel Le 
Theule, secretar de stat pentru infor
maţii, a declarat că guvernul fran
cez a hotărît să nu reia participarea 
sa la activităţile U.E.O., dacă nu i se 
va da asigurarea că se va reveni, 
fără nici o contestare ulterioară, la 
aplicarea regulei în vigoare a una
nimităţii în adoptarea hotăririlor. 
Potrivit concepţiei guvernului iran- 
cez, aplicarea acestei reguli, prevă
zută în Tratatul U.E.O., este nece
sară ca o condiţie a respectării in
tereselor naţionale ale fiecărui stat 
membru, cît şi pentru a se evita al
terarea, printr-o acţiune exterioară, 
a funcţionării normale a Comunităţii 
Economice Europene. Noi nu dorim 
ca problema intrării Angliei sau a

S. U. A. nu renunţă la sistemul 
antirachetă „Sentinel“

Washington 19 (Agerpres). — 
Flenry Jackson, preşedintele subco
mitetului pentru serviciile armate 
ale Senatului S.Ü.A., a declarat în ca
drul unui interviu că Administraţia 
Nixon nu are în vedere sistarea con
struirii sistemului de rachete anti- 
rachete „Sentinel". Afirmaţiile sale 
au fost confirmate marţi de David 
Packard, ministrul adjunct al apărării 
S.U.A., care a spus că „tehnologia 
de bază a proiectului „Sentinel" este 
bună", subliniind că „trebuie numai 
găsită o orientare mai bună" a aces
tui proiect.

După cum se ştie varianta iniţială 
a sistemului „Sentinel", aprobată 
anul trecut de Congresul S.U.A., pre
vede instalarea unei „linii subţiri de 
protecţie" în juruj principalelor oraşe 
americane şi în ştirul sistemului de 
rachete „Minuteman", dotate cu fo
coase nucleare. începerea construc
ţiei „liniei subţiri" a declanşat însă

vii proteste din partea miilor de lo
cuitori ai oraşelor vizate de- pianul 
Pentagonului, îngrijoraţi de posibili
tatea foarte reală a unui accident 
datorat focoaselor nucleare ale ra
chetelor.

Se aşteaptă ca această problemă 
să prilejuiască o vie dezbatere în ca
drul audierilor din Comisia pentru 
problemele externe a Senatului, care 
vor avea loc săptămîna aceasta. Pre
şedintele acestei comisii, William 
Fulbright, susţine că crearea siste- 

, mului „Sentinel" „este incompatibilă 
cu tratatul de neproliferare care 
cere puterilor nucleare să înceapă 
imediat negocieri menite să pună ca
păt înarmării nucleare". împreună 
cu senatorul Mike Mansfield şi cu 
alţi senatori, Fulbright este de pă
rere că crearea sistemului „Senti
nel" va da naştere „unei noi curse 
a înarmărilor care va costa Statele 
Unite peste 100 miliarde dolari".

oricărei alte ţări tn Piaţa comună 
să fie soluţionată în afara organis
melor comunitare, de pildă, în 
U.E.O., a declarat purtătorul de cu
vînt. In 1963, a precizat Le Theule, 
între ţările membre ale C.E.E. şi 
Marea Britanie s-a stabilit un acord 
prevăzînd consultări cu caracter po
litic şi economic sub forma unor re
uniuni periodice aie Consiliului Mi
nisterial al U.E.O. Problemele abor
date în cursul acestor reuniuni con
sultative trebuie să fie, potrivit tex
telor constitutive ale U.E.O., stabi
lite de comun acoid.

Hotărirea guvernului francez de a 
nu participa la activităţile U.E.O., 
adoptată cu eîteva zile In urma, este 
în legătură cu recenta iniţiativă de 
la Londra tinzînd, după cum a de
clarat purtătorul de cuvînt, spre in
stituirea unor consultări politice fără 
acordul prealabil al tuturor parte
nerilor.

în altă ordine de idei, purtătorul 
de cuvînt a precizat că, în primele 
zile ale lunii martie, preşedintele de 
Gaulle se va adresa naţiunii fran
ceze în problema referendumului. 
Consultarea populară cu privire la 
reforma regională şi transformarea 
Senatului francez va avea loc la 27 
aprilie.

©  REPREZENTANTUL U.R.S.S. LA 
O.N.U., I. A. MALIK, s-a referit, în 
cursul pnei conferinţe de presă, la 
problema constituirii Comitetului de 
pregătire a ceiui de-al doilea Dece
niu al dezvoltării, subliniind propu
nerile privind includerea în acest 
comitet a ambelor state gerrriane. 
Reprezentantul U.R.S.S. a declarat 
că în cazul în care în pofida sta
tutului şi practicii O.N.U. vor fi exer
citate presiuni asupra preşedintelui 
Adunării Generale a O.N.U. şi va ii 
hotărită includerea unilaterală şi ar
bitrară a R.F. a Germanici în Co
mitetul de pregătire, atunci Uniunea 
Sovietică nu va pârticipa ia activi
tatea acestuia.

© LA MAI PUŢIN DE 100 km 
DE CAPITALA SOMALEZÄ, MOGA
DISCIO, au fost descoperite recent 
cele mai mari zăcăminte de uraniu 
din lume. Exploatarea lor a fost în
credinţată firmei vest-germane „U- 
rangeselschaft".

Uraniul extras din Africa, scrie 
în legătură cu aceasta revista „Jeune 
Afrique", reprezintă in prezent 18,6 
la sută din producţia mondială; din 
acesta, două treimi sínt extrase din 
Republica Sud-Africană şi o treime 
din Gabon. Recent au fost descope
rite însă importante zăcăminte de u- 
raniu în Niger şi Republica Africa 
Centrală.

©  DIRECTORUL BUGETULUI A- 
MERICAN, Robert Mayo, a anunţat, 
în cadrul unei şedinţe a Comisiei 
economice mixte a Congresului, că 
data suspendării suprataxei de 10 
la sută va fi amînată cu încă un 
an. El a subliniat că această hotă- 
rîre a noii Administraţii este impu
să de cheltuielile legate de războiul 
din Vietnam şi dificultăţile inflaţio
niste din economia americană.

UNIVERSALE
® PE ŞOSEAUA DINTRE ORAŞE- 

LÊ  GUADALAJARA ŞI MANZA
NILLO (Mexic) s-a produs marţi un 
grav accident rutier care a provo
cat moartea a 40 de persoane. Şo
ferul unei camionete a încercat să 
depăşească brusc un camion care 
transporta bidoane cu alcool. Pen
tru a evita camioneta, autocarul ce 
venea din fată s-a ciocnit cu camio
nul. O puternică explozie s-a pro
dus, iar incendiul care a izbucnit 
a cuprins cu repeziciune cele trei 
vehicule. Majoritatea pasagerilor din 
autocar au pierit carbonizaţi, numai 
cinci dintre ei reuşind să scape cu 
arsuri. Şoferul camionetei a fost a- 
restat.

Filantropi in . . .  propriu l in teres

■ W M

MAURITANIA. îndeletnicire seculară a poporului Mauritaniei, uscarea peş
telui sub cerul liber. Peştele din Atlantic, astfel conservat, se exportă tn

multe ţări ale lumii

Pentru aproximativ 110 milioa
ne de cetăţeni americani se apro
pie perioada cea mai grea a anu
lui: ia 15 aprilie expiră termenul 
legal de achitare a impozitelor 
pe exerciţiul fiscal în curs. Este 
un moment dificil, cu atît mai 
mult cu cît, potrivit relatărilor re
vistei „Newsweek", totalul impo
zitelor plătite de „clasa mijlocie 
americană" aproape s-a triplat în 
ultimii 20 de ani. Mai mult încă: 
25 milioane de americani care ob
ţin venituri considerate sub mi
nimul oficial de trai, plătesc 
anual statului 1,5 miliarde dolari 
sub formă de impozite; în această 
sumă nu sínt incluse, şi impozi
tele achitate statelor şi munici
piilor.

In acest context, atenţia opi
niei publice din S.U.A. a fost a- 
trasă săptămîna aceasta de Înce
perea unor audieri în Comisia 
bugetară a Camerei reprezentan
ţilor, consacrate „supapelor" prin 
care fiscul american este păgubit 
cu sute de milioane de dolari.^ 
Este vorba de aşa-zisele fundaţii 
filantropice din S.U.A., care se 
bucură de un statut mai mult de
cit preferenţial întrucît sínt scu
tite total de plata impozitelor.

Enuntînd motivele care au de
terminat începerea acestor au
dieri, Jonh Byrnes, membru al 
Comisiei bugetare a Camerei re
prezentanţilor, a declarat agenţiei 
U.P.I. că primeşte zilnic cel puţin 
70 de scrisori de la contribuabilii

americani "prin care se cere o 
schimbare a actualului sistem de 
impozite. In luna ianuarie Con
gresul a fost informat de către 
fostul ministru de finanţe, Joseph 
Barr, că 155 de persoane din 
S.U.A., care au realizat un venit 
anual de peste 200 000 doiari 
printre care se află şi 21 de per
soane cu un venit anual de peste 
un milion dolari, nu au plătit sta
tului nici un singur cent impo
zit.

Notă externă
în fiecare din cazurile menţio

nate statul a fost fraudat prin in
termediul „fundaţiilor filantropi
ce". Business-ul „filantropic" s-a 
dovedit atît de profitabil incit în 
Statele Unite există în prezent 
nu mai puţin de . . .  32 000 ase
menea fundaţii, care nu au plătit 
nici un fel de impozite în ultimii 
12 ani deşi au operat cu sume 
uriaşe de bani. „In tara noastră 
— a declarat Wright Patman, 
membru al Camerei reprezentan
ţilor — se manifestă un senti
ment crescînd de nemulţumire 
pentru faptul că omul de rînd 
este Impus Ia sume tot mai mari 
in timp ce bogătaşii au numai 
profituri".

Fundaţiile filantropice au fost 
scutite de impozite deoarece sco

pul lor declarat era acela de a 
contribui la înfăptuirea unor pro
grame cu caracter umanitar. A- 
cum în S.U.A. se recunoaşte că 
în activitatea acestora au exis
tat „greşeli serioase", concretizate 
prin faptul că ele constituie mai 
curînd un mijloc de strîngere a 
capitalurilor familiilor bogate, 
sume care sínt scoase de sub 
controlul fiscului. După cum a- 
rată U.P.I., multe fundaţii alocă 
sume foarte mici pentru scopuri 
de caritate, banii capitalizaţi ser
vind mai curînd pentru obţinerea 
controlului asupra unei afaceri, 
pentru garantarea unor împrumu
turi, finanţarea cumpărărilor de 
acţiuni la bursă etc. După cum 
se vede, filantropia, cum este vă
zută în S.U.A., serveşte mai cu
rînd interesele . . .  filantropilor 
decit ale celor ce au nevoie de 
ajutor.

Desigur este încă prematur să 
se întrevadă concluziile la care 
vor duce actualele audieri. In 
schimb, este sigur că pe cel 110 
milioane de contribuabili ameri
cani ii aşteaptă momente dificile 
şi în viitor. Aceasta le-a fost a- 
dusă la cunoştinţă, în ziua de 
16 februarie, de ministrul de fi
nanţe al S.U.A., David Kennedy, 
care a declarat că nu se între
vede o renunţare Ia suprataxa 
fiscală de 10 la sută pentru anul 
în curs şi „probabil" nici pentru 
anul 1970.

I. RETEGAN

Aspecte ale colaborării
economice
sovieto-japoneze

Moscova 19 (Agerpres). — In co
municatul cu privire la vizita în 
Uniunea Sovietică a delegaţiei Co
mitetului japono-sovietic de colabo
rare economică se arată că Uniunea 
Sovietică şi Japonia au confirmat 
hotărirea de a colabora în domeniul 
modernizării şi extinderii porturilor 
din Orientul îndepărtat. In timpul 
vizitei, delegaţia a avut convorbiri 
cu reprezentanţii unor ministere, în 
cadrul cărora au fost examinate pro
bleme ale dezvoltării schimburilor 
comerciale dintre cele două ţări.

Referindu-se la colaborarea sovie- 
to-japoneză, agenţia TASS precizea
ză că Japonia ocupă primul Iog prin
tre ţările capitaliste in comerţul 
U.R.S.S. Anul trecut valoarea aces
tor schimburi s-a ridicat la 600 mi
lioane dolari. Modernizarea porturi
lor şi a transporturilor maritime con
tribuie, de asemenea, la dezvoltarea 
comerţului între regiunile din Orien
tul îndepărtat al U.R.S.S. şi Japonia.

membre ale N.A.T.O. că sprijină, 
din punct de vedere militar, Repu
blica Sud-Africană, promotoarea unei 
crîncene discriminări rasiale în pro
pria ţară ca şi în Africa de sud-est, 
teritoriu aflat sub administraţia sa.

VARŞOVIA Z i l e l e
tehnicii engleze

Varşovia 19 (Agerpres). — La Var
şovia au fost organizate Zilele teh
nicii engleze, în cadrul cărora spe
cialiştii polonezi vor avea posibili
tatea să cunoască realizările tehnice 
ale Marii Britanii. Cu acest prilej, 
reprezentanţii unor firme engleze 
vor prezenta peste 30 de referate dej 
specialitate şi vor fi proiectate filmş 
tehnico-ştiintifice.

Colaborarea tehnico-ştiintifică din
tre Polonia şi Anglia a Început să 
se dezvolte mai mult din 1967, cînd 
numeroasele achiziţii de utilaje, ma
şini şi licenţe au permis să se trea
că la cooperarea în producţie, mai 
ales în domeniul industriei grele si 
chimice, precum şi în domeniul con
strucţiilor de maşini şi metalurgiei.

Anul trecut, aproximativ 200 de 
specialişti polonezi au făcut practică 
în uzine şi fabrici britanice.

©  CELE PATRU PROVINCII DIN 
JURUL SAIGONULUI au constituit 
în ultimele şapte zile obiectivul a 
46 de misiuni ale bombardierelor 
B-52. Venind din Insula Guam, ele 
ău lansat în cursul acestor raiduri, 
de la mare înălţime, mai mult de 
opt mii de tone de bombe asupra 
unor regiuni suspectate de a fi zo
ne de concentrare ale forţelor pa
triotice.

© UN AVION AL CRUCII ROŞII 
INTERNAŢIONALE A SOSIT TA
MILANO, venind de la Cotonou 
(Dahomei), avînd la bord 47 de ră
niţi biafrezi, printre care femei şi 
copii. Nouă dintre aceştia au fost 
internaţi de urgenţă la un spital al 
Crucii Roşii din apropierea oraşului, 
urmînd ca ceilalţi răniţi să fie trans
portaţi la' unele spitale din Zürich, 
Paris, Copenhaga şi Oslo.

© POTRIVIT DATELOR STATIS
TICE PUBLICATE DE SOCIETATEA 
„LLOYD“, Japonia s-a menţinut şi 
în 1968 pe primul loc în ceea ce 
priveşte construcţiile navale. Totalul 
vaselor lansate la apă de şantierele 
japoneze reprezintă un deplasament 
de 8 664 000 tone fată de 7 497 000' 
tone în 1967, consemnînd o sporire 
de peste 15 la sută.

R.F. a Germaniei, care a construit 
anul trecut vase cu un deplasament 
total de 1 345 000 tone, a ocupat lo
cul al doilea, care fusese deţinut mai 
înainte de Suedia.

© CURTEA SIGURANŢEI STĂTU-
LUI a pronunţat, după mai bine de 
nouă ore de deliberări, verdictul său 
în procesul celor 31 de persoane a- 
cuzate „de a fi încercat reconstitu
irea unui partid „Baas" în Tunisia". 
Cei mai mulţi dintre inculpaţi au 
fost condamnaţi la pedepse cu în
chisoarea între 1 şi 3 ani. Printre 
cei condamnaţi figurează Massaud 
Chebbi, fost membru al Comitetului 
Central al Partidului „Baas" in Si
ria şi teoretician al acestei organi
zaţii.

CALEIDOSCOP
Londra 19 (Agerpres). — Robert 

Allwright a fost condamnat la 
plata unei amenzi de 70 lire ster
line pentru o noapte confortabilă 
petrecută intr-un . . .  „pat străin". 
Allwright a declarat în faţa unui 
complet de judecată din Glouces
ter că a fost beat şi nu îşi amin
teşte ce s-a întîmplat cu el, pînă 
cînd a fost trezit intr-un pat con
fortabil din . . .  vitrina unui ma
gazin de mobilă. Amenda i-a fost 
aplicată ca despăgubiri pentru 
spargerea vitrinei magazinului.

Graz 19 (Agerpres). — Un nou 
record moildial „automobilistic" a 
fost stabilit în localitatea aus
triacă Graz, unde un automobil 
„Volkswagen" a reuşit să par
curgă o distanţă de „aproape 5 
metri", cu 57 de „pasageri". 18 
din aceştia au ocupat spaţiul din 
interiorul autoturismului, 2 au in
trat în portbagaj, iar restul s-au 
căţărat pe caroserie.

Ciudad de Mexico 19 (Ager
pres). — Capitala mexicană — si
tuată pe fundul unui lac uriaş de 
mult dispărut — nu se mai află 
la nivelul de acum 20 de ani. 
Specialiştii Universităţii nationale 
din Ciudad de Mexico au consta
tat că în ultimele două decenii 
s-a înregistrat o modificare a for
ţei gravitaţionale, explicabilă 
prin creşterea nivelului solului.

în ultima vreme, la Ciudad de 
Mexico s-a observat o scufun
dare a unor clădiri mari. Specia
liştii mexicani afirmă acum că 
de fapt nu este vorba de o scu
fundare a clădirilor respective ci 
de ridicarea lor într-o măsură mai 
redusă în comparaţie cu clădirile 
mai mici.

Londra 19 (Agerpres). — Acum 
cîtiva ani, declaraţia prorectoru
lui Universităţii din Mecca (Ara
bia Saudită), potrivit căreia ori
cine va susţine că Pămîntul se 
mişcă şi este rotund va fi pedep
sit, a fost trecută de ziare la ru
brica curiozităţilor, care, după 
cum se ştie, inserează fapte ieşite 
din comun.

Dar, iată că intr-un alt punct 
al sferei terestre s-au făcut afir
maţii care arată că prorectorul 
din Mecca nu este singurul care 
nu vrea să creadă că Pămîntul 
e rotund. Englezul Samuel Shen- 
ton, secretarul unei societăţi pe 
nume „Pămîntul plat", care mai 
e şi „internaţională" pe deasupra, 
nu şi-a schimbat convingerile nici 
la vederea fotografiilor făcute în 
timpul zborului Iul „Apollo-8". 
„Dispariţia oamenilor şi a nave
lor la orizont, a declarat el, se 
explică prin faptul că acestea se 
prăbuşesc peste marginea Pămîn- 
tului". Ghinionul lui este că nu 
toti membrii societăţii amintite 
sínt consecvenţi în părerile lor. 
„Datorită zborului „Apollo-8", so
cietatea a pierdut o mulţime de 
membri", şi-a exprimat Shenton 
consternarea cu prilejul unui in
terviu.

Leningrad 19 (Agerpres). — O 
„cloşcă electronică" a fost con
struită la Institutul de agrofizică 
din Leningrad. Este vorba de un 
aparat folosit în incubatoare, oare 
înregistrează temperatura din In
teriorul oului şi de la suprafaţa 
sa, şi prin datele pe care le fur
nizează creează o imagine com
pletă a dezvoltării embrionului pe 
zile, ore şi minute. Aparatul este 
de fapt un emiţător microscopic 
montat intr-un vas capilar de sti- f 
clă, care se introduce în oul de 
control printr-un orificiu „forat" 
cu un sfredel special.


